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INDRE BY LOKALUDVALG

1.  Åben spørgetid (2018-0329061)

Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Når der ikke er flere spørgsmål,
begynder lokaludvalgets ordinære møde.

Beslutning
Intet.
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INDRE BY LOKALUDVALG

2.  Referat og godkendelse af dagsordenen (2018-0329067)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Formanden indstiller,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter referatet af lokaludvalgsmødet den 8. november 2018.

2. at Indre By Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde.

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referatet af lokaludvalgsmødet den 8. november 2018.

Endvidere skal lokaludvalget godkende dagsordenen for det aktuelle møde.

Løsning

Referat

Referaterne drøftes. Eventuelle rettelser noteres.

Dagsorden

Dagsordenen godkendes, og inhabilitet i sagerne på dagsordenen bliver afklaret.

Økonomi

Intet.               

Videre proces

Intet.
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Beslutning

1. Lokaludvalget havde ingen bemærkninger til referatet af lokaludvalgsmødet den 8.
november 2018.

2. Lokaludvalget godkendte dagsordenen for det aktuelle møde.
3. I fortsættelse af behandlingen af dagsordenens punkt 2 "Referat og godkendelse af

dagsordenen" godkendte lokaludvalget indstillingerne i følgende sager:
20. Kunstnerisk udsmykning af jernbaneskråning ved Øster Voldgade
21. Forholdene på Kronprinsessegade
25. Kampagne for Indre By Borgerpanel
26. Status på lokaludvalgets 2018-pulje, december 2019
27. Budget for lokaludvalgets 2019-pulje
28. Henvendelser til lokaludvalget, december 2018.

Bilag
Referat af lokaludvalgets møde den 8. november 2018 (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

3.  Vesterport Banegrav (2018-0327640)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte projekter for Vesterport Banegrav.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter tre projekter for Vesterport Banegrav:
1. En privat udvikler og DSB Ejendommes projekt
2. Ejerforeningen Prometheus Hus' projekt
3. Niels Kongshaugs projekt.

Problemstilling

En privat udvikler og DSB Ejendommes projekt

I sit møde den 3. december 2018 traf Teknik- og Miljøudvalget beslutning om et projekt vedr.
Vesterport Banegrav fra en privat udvikler og DSB Ejendomme. Indstillingen fra forvaltningen var:

"Teknik- og Miljøforvaltningen og Økonomiforvaltningen indstiller, at Teknik- og Miljøudvalget og
Økonomiudvalget godkender,

1. at sende sagen retur til projektudvikleren med henblik på, at projektudvikleren udarbejder en
trafikløsning, som ikke påvirker fremkommeligheden for cyklister, fodgængere og busser
negativt i det større område omkring Vesterport banegrav, inkl. Vester Farimagsgade, H. C.
Andersens Boulevard, Vesterbrogade, Tietgensgade og Bernstorffsgade. Hermed udskydes
beslutning om Palads, til der foreligger et revideret projekt i forbindelse med en evt. kommende
plansag."

Teknik- og Miljøudvalgets beslutning:

"Radikale Venstre fremsatte følgende ændringsforslag til erstatning af 1. at-punkt:
”At sende sagen retur til projektudvikleren med henblik på, at projektudvikleren udarbejder en
trafikløsning, som mindst muligt påvirker fremkommeligheden for cyklister, fodgængere og busser
negativt i det større område omkring Vesterport banegrav, inkl. Vester Farimagsgade, H. C.
Andersens Boulevard, Vesterbrogade, Tietgensgade og Bernstorffsgade. Hermed udskydes
beslutning om Palads, til der foreligger et revideret projekt i forbindelse med en evt. kommende
plansag.”

Ændringsforslaget blev vedtaget med fem stemmer mod fire. Ingen undlod at stemme.
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For stemte: A, B og F.
Imod stemte: C, Ø og Å.

Den således ændrede indstilling blev godkendt uden afstemning."

 

Sagen er på dagsordenen for Økonomiudvalgets møde den 11. december 2018.

Indstillingen+bilag ses i bilaget til denne sag.

En repræsentant for udvikleren har tilbudt formanden at præsentere projektet for lokaludvalget.

 

Ejerforeningen Prometheus Hus' projekt

Ejerforeningen Prometheus Hus har været i kontakt med Byudviklingsgruppen og formanden om et
projekt for Vesterport Banegrav, hvor hensigten er at udvikle et godt byrum med plads til byens
brugere og borgere.

 

Niels Kongshaugs projekt

Niels Kongshaug, suppleant i lokaludvalget, har udarbejdet projektet "Vestre Ringvej", hvori
Vesterport Banegrav indgår..

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter mundtlige oplæg om de tre projekter. Der afsættes 5
minutter til hvert oplæg inkl. afklarende spørgsmål, hvorefter lokaludvalget drøfter oplæggene. I alt
afsættes der 30 minutter til behandling af denne sag.

Lokaludvalget skal med drøftelsen blive mere klar på, hvad det ønsker og ikke ønsker oven
på Vesterport Banegrav. Drøftelsen skal ses som forberedelse til beslutninger i kommende
lokaludvalgsmøder. Det er således ikke tanken, at lokaludvalget skal træffe beslutninger om sagen i
lokaludvalgsmødet den 13. december 2018.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.
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Beslutning

1. Lokaludvalget tog de mundtlige orienteringer om de tre projekter for Vesterport Banegrav, der
er omtalt i afsnittet "Problemstilling", til efterretning.

2. Lokaludvalget drøftede de tre projekter for Vesterport Banegrav.
3. Lokaludvalget bad formanden om en indstilling til et kommende lokaludvalgsmøde om

Vesterport Banegrav.
4. Lokaludvalget bemyndigede formandskabet til løbende at være i dialog med Teknik- og

Miljøforvaltningen om projekter for Vesterport Banegrav.

Bilag
1. Indstilling og Teknik- og Miljøudvalgets beslutning den 3. december 2018
1.1 Oversigt over den politiske behandling
1.2 Uddrag af projektmateriale
1.3 Udviklers trafikanalyse og løsningsforslag
1.4 Forvaltningernes vurdering af udviklers trafikale løsningsforslag
1.5 Vurdering af luft og støj
1.6 Mulig boligandel af kommende bebyggelse
1.7 Hvidbog for forudgående offentlig høring for Vesterport Banegrav (ikke på papir)
1.8 Høringssvar til forudgående offentlig høring for Vesterport Banegrav (ikke på papir)
1.9 Tilstandsvurdering af Paladsbygningen
1.10 Forvaltningernes vurdering af Paladsbygningens tilstand
1.11 Energinotat vedr. Paladsbygningen
1.12 Rettigheder over luftrum ved Vesterport Banegrav
2. E/F Prometheus Hus' projekt "Banegravsområdet: Muligheder og ideer, september 2018"
2.1. Mail 13. oktober 2018 fra EF Prometheus Hus til Teknik- og Miljøudvalget og teknik- og
miljøborgmesterens svar
3. Niels Konghaugs projekt "Vestre Ringvej"
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INDRE BY LOKALUDVALG

4.  Skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø (2018-0325096)

Indre By Lokaludvalg og Nørrebro Lokaludvalg skal godkende et brev til Teknik- og Miljøudvalget om
skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø samt beslutte at holde et borgermøde om alternative
løsninger.

Indstilling

Formændene for Indre By Lokaludvalg og Nørrebro Lokaludvalg foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg og Nørrebro Lokaludvalg godkender brevet til Teknik- og Miljøudvalget
om skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø, der fremgår af løsningsafsnittet.

2. at Indre By Lokaludvalg og Nørrebro Lokaludvalg er vært for et borgermøde om alternative
løsninger til skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø.

3. at Indre By Lokaludvalg og Nørrebro Lokaludvalg hver afsætter en ramme på 10.000 kr. til
borgermødet af deres 2019-pulje.

4. at Indre By Lokaludvalg og Nørrebro Lokaludvalg udpeger tovholdere til at planlægge og
gennemføre borgermødet i samarbejde deres sekretariater.

Problemstilling

Lokaludvalgene svarede i september 2018 Teknik- og Miljøforvaltningen på den interne høring om
udkast til forundersøgelse om skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø og Søpark. I høringsperioden
var Indre By Lokaludvalg vært for et borgermøde om sagen, hvor Teknik- og Miljøforvaltningen
præsenterede de tre scenarier for skybrudsprojektet, der fremgår af udkastet til forundersøgelsen, og
besvarede spørgsmål. Det forventes, at Teknik- og Miljøforvaltningen fremlægger en indstilling om
forundersøgelsen til behandling i Teknik- og Miljøudvalget i december 2018.

Følgende fremgår af Teknik- og Miljøforvaltningens svar af 30. august 2018 til Indre By Lokaludvalg:

””På hvilken måde kan Åben Ladegårdsåen projektet rent teknisk indgå i projektet?
Rent teknisk kan de 2 projekter godt kædes sammen, da de ligger hydraulisk i forlængelse af
hinanden. Forvaltningen har dog valgt ikke at gå videre med åbning af Ladegårds Å som
skybrudsprojektet, da en forundersøgelse fra 2016 viste, at der en række tekniske og økonomiske
vanskeligheder ved åbning af Ladegårds Å.”” 

Følgende fremgår af Teknik- og Miljøforvaltningens svar af 31. oktober 2018 til Indre By Lokaludvalg

""Kan skybrudsvand fra Bispebjerg, Ydre Nørrebro og Nørrebro ledes i Ladegårdsåen?"
Ja, det er muligt. Forvaltningen har dog valgt ikke at gå videre med åbning af Ladegårds Å som
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skybrudsprojektet, da en forundersøgelse fra 2016 viste, at der en række tekniske og økonomiske
vanskeligheder ved åbning af Ladegårds Å.

"Kan Ladegårdsåen indrettes til forsinkelsesbassin?"
Dette er ikke undersøgt, hvorfor forvaltningen ikke kan svare på spørgsmålet.

"Kan der etableres tilstrækkeligt vandgennemstrømning ved Fredens Bro?"
Der er ikke lavet en undersøgelse af vandgennemstrømingen, hvorfor forvaltningen ikke kan svare på
spørgsmålet.

Repræsentanter for Indre By Lokaludvalg og Nørrebro Lokaludvalg havde i november 2018 et møde,
hvor det blev aftalt dels at holde et borgermøde om alternativer til skybrudsprojektet for Sankt
Jørgens Sø og Søpark og dels at bede Teknik- og Miljøudvalget om at indstille arbejdet med
skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø for i stedet se på alternative løsninger.

Løsning

Brev til Teknik- og Miljøudvalget

Formændene for Indre By Lokaludvalg og Nørrebro Lokaludvalg foreslår, at Indre By Lokaludvalg,
Nørrebro Lokaludvalg og Vesterbro Lokaludvalg skriver til Teknik- og Miljøudvalget:

"Teknik- og Miljøforvaltningen hørte i september 2018 Indre By Lokaludvalg og Nørrebro Lokaludvalg
om et udkast til forundersøgelse om skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø og Søpark. Tanken er,
at skybrudsprojektet skal håndtere skybrudsvand fra Bispeengbuen samt dele af Frederiksberg og
Nørrebro.

Lokaludvalgene støtter, at der udarbejdes og gennemføres skybrudsprojekter i Københavns
Kommune, så oversvømmelser i forbindelse med skybrud undgås. Imidlertid er de scenarier for
skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø, vi har set, for gennemgribende. Uanset hvilket scenarie,
man vælger, vil det ændre det attraktive byrums udtryk og anvendelse væsentligt. 

Skybrudsprojektet er et udtryk for en mangel på respekt for såvel fredningen af Sankt Jørgens Sø
som søens og de øvrige Indre Søers kulturhistorie. Det er ikke proportionelt med, at det skal løse en
100 års-hændelse.

Indre By Lokaludvalg og Nørrebro Lokaludvalg forstår på Teknik- og Miljøforvaltningens
"Klimatilpasningsredegørelse 2018", at arbejdet med skybrudsprojekterne i Københavns Kommune
har været vanskeligt, og at det stadigvæk er meget usikkert hvor meget volumen, der er brug for i de
enkelte vandoplande, samt i  de enkelte projekter og projektpakker, der skal til at håndtere
skybrudsvand. Vi forstår også, at der store usikkerhed med hensyn til, om der vil blive givet tilladelse
til udledning af kraftig regn til Søerne

På det grundlag beder lokaludvalgene om, at arbejdet med skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø
indstilles, og at man i stedet undersøger, hvordan lokale løsninger kan håndtere skybrudsvand. 
Lokaludvalgene og Miljøpunkt Nørrebro vurderer således, at Bispeengen har potentiale til at løse en
stor del af opgaven. Vi henviser til Teknik- og Miljøforvaltningens svar til Indre By Lokaludvalg
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(vedlagt), hvor det fremgår, at et skybrudsvand fra Bispebjerg, Ydre Nørrebro og Nørrebro kan ledes i
Ladegårdsåen, selv om der kan være tekniske og økonomiske vanskeligheder ved det. Det fremgår
også, at man hverken har undersøgt, om Ladegårdsåen kan fungere som forsinkelsesbassin eller om
der er tilstrækkeligt vandgennemstrømning ved Fredens Bro til, at skybrudsvand fra Ladegårdsåen
kan ledes i Peblinge Sø og Sortedams Sø til Inderhavnen.

Indre By Lokaludvalg har tidligere inviteret jer til et borgermøde om indstillingen om forundersøgelsen
vedr. skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø og Søpark, som Teknik- og Miljøforvaltningen er ved at
udarbejde. I får invitationen, så snart indstillingen er offentliggjort.

Derudover vil vi gerne invitere jer og Teknik- og Miljøforvaltningen til et borgermøde primo 2019 om
alternativer til skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø. Det er lokaludvalgenes oplevelse, at borgerne
er engagerede omkring skybrudsløsninger, hvorfor det formodes, at de gerne vil deltage i en
borgerdialog og byde ind med forslag og ideer, der kan betyde, at Sankt Jørgens Sø ikke bliver en
del af et skybrudsprojekt.

Venlig hilsen

 

Bent Lohmann,                 Mogens Petersen,               
formand for                       formand for                     
Indre By Lokaludvalg       Nørrebro Lokaludvalg"

 

Borgermøde om alternative løsninger

Formændene foreslår, at lokaludvalgene er vært for et borgermøde om alternative løsninger til
skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø og at hvert lokaludvalg udpeger tovholdere til at planlægge
og gennemføre borgermødet i samarbejde deres sekretariater. Borgermødet bør holdes snarest
muligt.

Økonomi

Formændene foreslår, at Indre By Lokaludvalg og Nørrebro Lokaludvalg hver afsætter en ramme på
10.000 kr. til borgermødet af deres 2019-pulje.

Videre proces

Når lokaludvalgene har godkendt brevet, sender sekretariatet for Indre By Lokaludvalg det til
medlemmerne af Teknik- og Miljøudvalget.

Indre By Lokaludvalg har besluttet at stå for borgerdialog om skybrudsprojektet for Sankt Jørgens
Sø, så snart der er en sag om projektet på Teknik- og Miljøudvalgets dagsorden. Lokaludvalgene får
et link til sagen på Teknik- og Miljøudvalgets dagsorden, når den er offentliggjort.
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Indre By Lokaludvalg og Nørrebro Lokaludvalg er primo 2019 vært for et borgermøde om alternative
løsninger til skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø.

Beslutning

1. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jep Loft om, at lokaludvalget beder om at få
undersøgt, hvordan skybrudsvandet kan spredes til alle De Indre Søer.

Indre By Lokaludvalg godkendte brevet til Teknik- og Miljøudvalget om skybrudsprojektet for
Sankt Jørgens Sø, der fremgår af løsningsafsnittet, med det tiltrådte ændringsforslag.

2. Indre By Lokaludvalg godkendte at være vært for et borgermøde om alternative løsninger til
skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø sammen med Nørrebro Lokaludvalg. 

3. Indre By Lokaludvalg afsatte en ramme på 10.000 kr. til borgermødet af dets 2019-pulje.

4. Indre By Lokaludvalg udpegede Susan Brinck, Sally Mountfield, Jens Erik Frandsen, Anton
Skovle og Bent Lohmann til at planlægge og gennemføre borgermødet i samarbejde med
Nørrebro Lokaludvalgs tovholdere og med lokaludvalgenes sekretariater.

5. På forslag fra Susan Brinck besluttede Indre By Lokaludvalg at afholde et borgermøde med
politikere fra Københavns Kommune, Frederiksberg Kommune og Folketinget om
skybrudsprojektet, når borgermødet om alternative løsninger til skybrudsprojektet er afholdt.

På forslag fra Kjeld A. Larsen besluttede lokaludvalget at samarbejde med Borgerinitiativet
vedr. Sankt Jørgens Sø om borgermødet med politikerne. 

6. Lokaludvalget bemyndigede formandskabet til at stille Teknik- og Miljøforvaltningen faktuelle
spørgsmål vedr. skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø, når der måtte være behov for det.

 

Bilag
1. Udkast til forundersøgelse vedr. Skybrudsprojekt Skt. Jørgens Sø (ikke på papir)
2. Teknik- og Miljøforvaltningens svar 30. august 2018 (ikke på papir)
3. Teknik- og Miljøforvaltningens svar 31. oktober 2018 (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

5.  Dispensation til midlertidig skurby på pladsen "Under Krystallen" ved Hambrosgade
(2018-0326302)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om dispensation til
midlertidig skurby på pladsen "Under Krystallen" ved Hambrosgade.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen, der fremgår
af løsningsafsnittet, om dispensation til midlertidig skurby på pladsen "Under Krystallen" ved
Hambrosgade.

Problemstilling

I en naboorientering, som lokaludvalget modtog den 3. december 2018, skrev Teknik- og
Miljøforvaltningen, at der i forbindelse med byggeriet af hotel på ejendommen matr.nr 414
Ve-stervold Kvarter (Mitchellsgade 2) opstilles en skurby i 3 etager på den vestlige del af pladsen
"Under Krystallen", og der etableres en tilkørselsvej til byggepladsen med tilkørsel fra Hambrosgade
mellem skurby og skel mod ejendommen matr.nr. 394 Vestervold Kvarter.  Skurbyen afgrænses mod
pladsen med et 2,8 m højt byggepladshegn. Det samlede areal er på ca. 1.000 m². Byggepladshegn
og skurbyen malerbehandles i en gråblå farve og der udføres kunstnerisk udsmykning af
byggepladshegnet.

Etablering af skurby og tilkørselsvej kræver dispensation fra lokalplan nr. 418 "Hambrosgade".
Forvaltningen kan principielt gå ind for skurbyprojektet, fordi

• indretning af skurbyen og tilkørselsvejen er midlertidig, ca. 3 år
• projektet etableres i forbindelse med et tilladt byggeri
• det sikres, at den resterende del af pladsen fortsat kan fungere som offentligt rekreativt område

i byggeperioden 
• skurbyen bearbejdes, så den mod pladsen fremstår som en sammenhængende harmonisk

bygning.

Lokaludvalget har mulighed for at komme med bemærkninger til sagen. Fristen er den 2. januar
2019.

Løsning

Side 13



Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til Teknik- og Miljøforvaltningen og Teknik- og
Miljøudvalget:

"I en naboorientering, som lokaludvalget modtog den 3. december 2018, skrev Teknik- og
Miljøforvaltningen, at der i forbindelse med byggeriet af hotel på ejendommen matr.nr 414
Ve-stervold Kvarter (Mitchellsgade 2) opstilles en skurby i 3 etager i op til 3 år på den vestlige del af
pladsen "Under Krystallen". Det kræver dispensation fra  lokalplan nr. 418 "Hambrosgade". Det
fremgår af naboorienteringen, at byggepladshegn og skurbyen malerbehandles i en gråblå farve og
at der udføres kunstnerisk udsmykning af byggepladshegnet.

Indre By Lokaludvalg har den ene bemærkning til den foreslåede dispensation, at både
byggepladshegn og skurbyen bør udsmykkes kunstnerisk.

At der skal bygges hotel på arealet på adressen Mitchellsgade 2, kommer bag på os.

Af lokalplan nr. 418 "Hambrosgade" fremgår det, at "lokalplanen skal danne grundlag for opførelse
af kontorbebyggelser, der ved sin placering og udformning skaber en funktionel og byarkitektonisk
sammenhæng af høj kvalitet mellem det ældre Glyptotekskvarter og det nyere byområde langs
Kalvebod Brygge og havnefronten."

Det fremgår også, at op til 15 procent af etagearealet kan anvendes til helårsboliger. Vi hæfter os
også ved, at kommentaren i lokalplanen om, at det er i strid med lokalplanen at anvende boligerne til
eksempelvis ferieboliger.

Den ændrede anvendelse af ejendommen matr.nr 414 Vestervold Kvarter (Mitchellsgade 2) fra
kontor til hotel giver også anledning til at spørge:

• Hvem står bag hotellet?
• Hvor mange gæster vil hotellet kunne rumme?
• Hvem er hotellets målgruppe?
• Hvordan bliver hotellet betjent trafikalt? - parkering, taxaholdeplads, busser osv.
• Bliver der indrettet boliger i ejendommen?
• Er der eller vil der blive givet dispensationer for lokalplanen til hotelbyggeriet? I givet fald,

hvilke?
• Har forvaltningen i forbindelse med denne sag overvejet, om der er behov for mere hotelbyggeri

i Indre By?

Indre By Lokaludvalg mener, at denne sag viser, at der er behov for en overordnet plan for hvor, der
skal tillades hoteller, og for hvor mange hotelsenge, der skal være i de forskellige bydele i
Københavns Kommune. Planen skal tage airbnb-udlejningen i betragtning.

Indre By Lokaludvalg mener endvidere, at sagen viser, at serviceerhverv-begrebet  i den fysiske
planlægning er for bredt, når det som i lokalplan nr. 418 "Hambrosgade" både dækker over
administration, liberale erhverv, butikker, hoteller, restauranter, erhvervs- og fritidsundervisning,
grundskoleundervisning samt håndværk og andre virksomheder, der naturligt kan indrettes i området,
som der står.
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Da ønsket om at bygge hotel på stedet kom, burde forvaltningen have udarbejdet et nyt
lokalplanforslag, der præciserede, hvad arealet kan anvendes til. Dette kunne der så have været
offentlighed om.  Vi i Indre By Lokaludvalg skal ikke afvise, at et hotelbyggeri på arealet er en god
idé, men det ville en offentlig debat om ideen kunnet have betrygget os i. Men det kan måske stadig
nås?

At lokalplanen blev vedtaget tilbage i 2007 taler i hvert fald for, at der bliver udarbejdet en ny
lokalplan for arealet, som tager udgangspunkt i nutidige udfordringer og muligheder.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har vedtaget høringssvaret, sender sekretariatet det til Teknik- og
Miljøforvaltningen og Teknik- og Miljøudvalget.

Beslutning

Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen, der fremgår af
løsningsafsnittet, om dispensation til midlertidig skurby på pladsen "Under Krystallen" ved
Hambrosgade.

Bilag
1. Naboorientering om dispensation til skurby fra lokalplan nr. 418 ”Hambrosgade”
2. Byggepladstegning og visualiseringer
3. Lokalplan nr. 418 "Hambrosgade"
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INDRE BY LOKALUDVALG

6.  Cykelkulturen i Indre By (2018-0326492)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at afsætte penge til en cykelregelfolder målrettet turister, samt
drøfte og beslutte tiltag, der kan forbedre cykelkulturen i Indre By.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg afsætter en ramme på 30.000 kr. af 2019-puljen til en cykelregelfolder
målrettet turister, som Teknik- og Miljøforvaltningen udarbejder og distribuerer.

2. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at bede Teknik- og Miljøforvaltningen og
politiet dels om reglerne for cykling og anden trafik i gågaderne i Middelalderbyen, dels om en
orientering om hvordan reglerne håndhæves. 

3. at Indre By Lokaludvalg drøfter og beslutter tiltag, der kan forbedre cykelkulturen i Indre By.

Problemstilling

Lokaludvalget har i 2018 samarbejdet med Østerbro Lokaludvalg, Nørrebro Lokaludvalg og Teknik-
og Miljøforvaltningen om udarbejdelse og distribution af en cykelregelfolder målrettet turister.
Lokaludvalget betalte 7.110 kr. til tryk af folderen. Oplaget var på 6.000 stk. Teknik- og
Miljøforvaltningen, som stod for opgaven, har oplyst, at folderen har været en stor succes og spørger,
om lokaludvalget vil være med til at betale for et genoptryk af folderen. 

I følge forvaltningen har bycyklerne information om cykelreglerne på deres skærme, og hvert år har
forvaltningen en kampagne på sociale medier om reglerne.

 

Foranlediget af en henvendelse fra en borger om cykling i Fiolstræde og Købmagergade har
lokaludvalgets formandskab drøftet cykelkulturen i Indre By.

Løsning

Cykelregelfolder

Formandskabet mener, at der er et stort behov for at fortælle turister om cykelreglerne, da det
tilsyneladende stadig er populært for turister at leje eller låne cykler til sightseeing og til at  leve med i
byens liv.
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Formanden foreslår derfor, at  lokaludvalget bemyndiger ham til at meddele Teknik- og
Miljøforvaltningen, at lokaludvalget stiller et forholdsvis stort beløb til rådighed for opgaven, fordi det
ønsker et stort oplag af cykelregelfolderen, så man når bredt ud med den til turisterne. Formanden vil
samtidig opfordre forvaltningen til at reklamere for cykelreglerne på busser, der kører gennem Indre
By.

 

Cykelkulturen i Indre By

En borger, som mener, at der er trafikfarlig cykeltrafik i gågaderne, særligt Fiolstræde og
Købmagergade, har foreslået lokaludvalget at arbejde for håndhævelse af færdselsreglerne,
alternativt etablering af en afmærket cykelsti i Fiolstræde og Købmagergade, så man som fodgænger
kan gå trygt. Han foreslår endvidere, at man promoverer Nørregade og Gothersgade som
cykelgader.

Lokaludvalgets formandskab har drøftet forslaget og foreslår, at formanden bliver bemyndiget til at
bede Teknik- og Miljøforvaltningen og politiet dels om reglerne for cykling og anden trafik i gågaderne
i Middelalderbyen, dels om en orientering om hvordan reglerne håndhæves. 

Formandskabet foreslår endvidere, at lokaludvalget drøfter og beslutter hvilke tiltag, der kan forbedre
cykelkulturen i Indre By samt holde cyklister og fodgængere adskilt fra hinanden, fx kampagner for
bedre cykelkultur og markering af cykelareal i gågaderne.

Økonomi

Lokaludvalget afsætter en ramme på 30.000 kr. af 2019-puljen til cykelregelfolderen.

Videre proces

Formanden orienterer Teknik- og Miljøforvaltningen om lokaludvalgets beslutning.

Formanden vil gøre Østerbro Lokaludvalg, Nørrebro Lokaludvalg, Vesterbro Lokaludvalg og
Christianshavns Lokaludvalg opmærksom på hans svar til forvaltningen og opfordre dem til at deltage
i finansieringen af opgaven.

Formanden foreslår, at lokaludvalget gør borgerne i Indre By opmærksom på cykelregelfolderen, når
den er trykt og distribueret, så de kan henvise byens gæster til den.

Beslutning

1. Lokaludvalget afsatte en ramme på 30.000 kr. af 2019-puljen til en cykelregelfolder målrettet
turister, som Teknik- og Miljøforvaltningen udarbejder og distribuerer, idet formanden blev
bemyndiget til at opfordre Østerbro Lokaludvalg, Nørrebro Lokaludvalg, Vesterbro Lokaludvalg
og Christianshavns Lokaludvalg til at deltage i finansieringen.
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På forslag fra Bent Lohmann bemyndigede lokaludvalget formanden til at foreslå Teknik- og
Miljøforvaltningen at opfordre hotellerne i København til at deltage i finansieringen.

På forslag fra Steen Juhl Olesen bemyndigede lokaludvalget formanden til at foreslå Teknik- og
Miljøforvaltningen at opfordre Wonderful Copenhagen til at deltage i finansieringen.

På forslag fra Gunna Starck bemyndigede lokaludvalget formanden til at foreslå Teknik- og
Miljøforvaltningen at distribuere cykelregelfolderen til alle hoteller i København med cykeludlån
eller cykeludlejning.

På forslag fra Bent Lohmann bemyndigede lokaludvalget formanden til at foreslå Teknik- og
Miljøforvaltningen at orientere om cykelreglerne på Movia-busserne.

2. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at bede Teknik- og Miljøforvaltningen og politiet om
reglerne for cykling og anden trafik i gågaderne i Middelalderbyen og om en orientering om,
hvordan reglerne håndhæves. 

3. Lokaludvalget drøftede tiltag, der kan forbedre cykelkulturen i Indre By.
Der var følgende bemærkninger i drøftelsen: 

• Folk skal oplyses om, hvor farligt det er for dem selv at cykle ulovligt.
• Der skal ikke være cykelbaner i gågaderne.
• Der skal tydeligt skiltes for enden af gågaderne om reglerne for cyklister.
• Politiet og kommunen bør gå sammen om en kampagne for bedre cykelkultur. Politiets

kampagne vedr. lommetyveri virkede.
• De, der har penge, skal påvirkes.
• Der er brug for håndhævelse af reglerne.
• Lokaludvalget bør gøre opmærksom på, at cyklisterne er ved at være trængte på

cykelstierne, da stadig flere transportformer får tilladelse til at køre der.
• Begrebet "Cykelgader" er dukket op igen. Det bør afklares, hvad der menes med det.
• Folk tør ikke cykle pga. den dårlige cykelkultur, hvilket står i kontrast til kommunens politik

om at få flere til at cykle.
• Nudging virker i en periode, men ændrer næsten intet.
• Man kan gøre opmærksom på cykelreglerne på saddelovertræk.
• Man kan male forbud mod cykling på gadearealer ved indgangen til gågaderne.
• Hotellerne har en interesse i at orientere deres gæster om cykelreglerne. Man kunne

foreslå dem at have slideshows om reglerne i deres vestibuler.
• Man kan lægge høje kantsten, hvor folk cykler fra gaden og ind på gågadeareal. Det vil

tvinge dem til at stige af cyklen.

4. På forslag fra Bent Lohmann besluttede lokaludvalget at sætte cykelkultur på dagsordenen
for næste møde med Kultur- og Fritidsforvaltningen, Teknik- og Miljøforvaltningen og Wonderful
Copenhagen om turisme og hverdagslivet i Indre By.

5. På forslag fra Kjeld A. Larsen bad lokaludvalget formanden orientere Cyklistforbundet om
ovenstående initiativer med henblik på et samarbejde om en bedre cykelkultur i Indre By.
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INDRE BY LOKALUDVALG

7.  Opfølgning på borgerpanelundersøgelsen om Distortion 2019 (2018-0328337)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om
Distortion 2019 og beslutte at sende resultaterne til Teknik- og Miljøudvalget og Kultur- og
Fritidsudvalget samt til arrangøren af Distortion.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om
Distortion 2019. Se bilaget.

2. at Indre By Lokaludvalg godkender henvendelsen til Teknik- og Miljøudvalget, Kultur- og
Fritidsudvalget og arrangøren af Distortion om resultaterne af lokaludvalgets
borgerpanelundersøgelse om Distortion 2019, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

I mødet den 11. oktober 2018 besluttede lokaludvalget at forestå en borgerpanelundersøgelse om
Distortion 2019.

Indre By Borgerpanel havde i perioden 30. november-4. december 2018 mulighed for at besvare
lokaludvalgets spørgeskema om Distortion 2019. 1.751 af de 3.433 medlemmer af borgerpanelet har
svaret.

Nogle resultater fra undersøgelsen:

• 27 % har svaret "ja" og 62 % har svaret "nej" til spørgsmålet "Mener du, at Distortion skal
holdes i Indre By?" Resten har svaret "ved ikke".

• Til udsagnet "”Distortion er et for vigtigt kulturelt arrangement at lukke og slukke for.” har 42 %
svaret "enig" eller "meget enig". 52 % har svaret "uenig" eller "meget uenig". Resten har svaret
"ved ikke".

• Til udsagnet ”Det er væsentligt, at København fungerer i hverdagen, og når københavnerne
skal passe deres arbejde eller studie er det vigtigt, at der ikke bliver spillet musik sent foran
folks soveværelsesvinduer!” har 82 % svaret "enig" eller "meget enig". 16 % har svaret "uenig"
eller "meget uenig". Resten har svaret "ved ikke".
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• Til udsagnet ”Distortion er et arrangement, som giver udpræget meget liv og fest til byen –
derfor skal kommunen gå langt, for at vi kan blive ved med at have Distortion i byen.” har 40 %
svaret "enig" eller "meget enig". 54 % har svaret "uenig" eller "meget uenig". Resten har svaret
"ved ikke".

• Til udsagnet "”Distortion bliver nødt til at lave om på deres koncept. Det kan ikke fortsætte som
hidtil!” har 63 % svaret "enig" eller "meget enig". 23 % har svaret "uenig" eller "meget uenig".
Resten har svaret "ved ikke".

• 64 % har svaret "ja" og 8 % har svaret "nej" til spørgsmålet "Mener du, at der skal være mere
tilsyn ved Distortion-scener og områderne omkring?". Resten har svaret "ved ikke".     
   

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse
om Distortion 2019. Se bilaget.

Formanden foreslår endvidere, at lokaludvalget skriver til Teknik- og Miljøudvalget, Kultur- og
Fritidsudvalget og arrangøren af Distortion:

"Indre By Borgerpanel havde i perioden 30. november-4. december 2018 mulighed for at besvare
Indre By Lokaludvalgs spørgeskema om Distortion 2019. 1.751 af de 3.433 medlemmer af
borgerpanelet har svaret.

Det overordnede indtryk er, at Indre  Bys beboere ikke ønsker Distortion i eller i nærheden af Indre
By. Årsagen er nok især, at hverdagen ikke fungerer for beboerne, når der er Distortion. Derudover
er der, som I ved, problemer med støj, affald, urinering i gaderne osv. Mange kan se, at Distortion har
eller har haft en kulturel værdi,  men at der må findes et andet koncept, hvis det skal fortsætte. 

Hvis Distortion fortsætter, beder Indre By Lokaludvalg om, at man sørger for at imødekomme
beboerne med hensyn til

• behovet for information om Distortion-arrangementer
• mere tilsyn
• tidspunktet for, hvornår Distortion-arrangementer på Rådhuspladsen skal stoppe
• lydniveauet forud for og under Distortion-arrangementer på Rådhuspladsen.

Lokaludvalget henviser til resultaterne af borgerpanelundersøgelsen og borgernes kommentarer om
Distortion i de vedlagte dokumenter.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

Økonomi
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Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt henvendelsen, sender sekretariatet den til Teknik- og Miljøudvalget,
Kultur- og Fritidsudvalget og arrangøren af Distortion.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om Distortion
2019. 

2. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sally Mountfield om, at det af henvendelsen skal
fremgå, at lokaludvalget ønsker crowd control, som hindrer Distortion-deltagerne i at gå ind i
nattelivsområderne

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Dorthe Lindberg om, at 3. afsnit i henvendelsen
starter med "Hvis Distortion skal fortsætte i Indre By, beder Indre By Lokaludvalg om, at man
sørger for at imødekomme beboerne med hensyn..."

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Dorthe Lindberg om, at det af henvendelsen skal
fremgå, at lokaludvalget ønsker, at der skal fokus på renhold efter distortion-arrangementer.
 
Indre By Lokaludvalg godkendte henvendelsen til Teknik- og Miljøudvalget, Kultur- og
Fritidsudvalget og arrangøren af Distortion om resultaterne af lokaludvalgets
borgerpanelundersøgelse om Distortion 2019, der fremgår af løsningsafsnittet, med de tiltrådte
ændringsforslag.

Bilag
1. Opsamling på spørgeskemaundersøgelse om Distortion 2019
2. Borgerpanelets besvarelse af spørgsmålet "Har du bemærkninger eller forslag til Distortion i Indre
By?" (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

8.  Borgerpanelundersøgelse om københavnernes ideer og ønsker til inddragelse
(2018-0329552)

Indre By Lokaludvalg skal tage stilling til, om det vil stille Indre By Borgerpanel til rådighed for en
spørgeskemaundersøgelse om københavnernes ideer og ønsker til inddragelse.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. At Indre By Lokaludvalg stiller Indre By Borgerpanel til rådighed for Økonomiforvaltningen til en
spørgeskemaundersøgelse om københavnernes ideer og ønsker til inddragelse. Se bilaget

2. At Indre By Lokaludvalg drøfter og beslutter, om undersøgelsen skal suppleres med yderligere
spørgsmål, der tager udgangspunkt i Indre By;  i givet fald hvilke.

3. At Indre By Lokaludvalg godkender, at sekretariatet orienterer om undersøgelsen på
lokaludvalgets facebookside og nyhedsbrev.

Problemstilling

Den 2. januar 2019 igangsætter Økonomiforvaltningen en spørgeskemaundersøgelse om
københavnernes ideer og ønsker til inddragelse, som vil blive lanceret på sociale medier i uge 1 og
på plakatsøjler i uge 2 og afsluttes ultimo januar. Økonomiforvaltningen beder lokaludvalgene dele
linket til undersøgelsen på deres sociale medier eller så vidt muligt gøre brug af deres egne lokale
borgerpaneler. Spørgeskemaet ses i bilaget. Lokaludvalget har mulighed for supplere
spørgeskemaet med egne spørgsmål til Indre By Borgerpanel om borgerdialog og borgerinddragelse.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget stiller Indre By Borgerpanel til rådighed for
Økonomiforvaltningen til spørgeskemaundersøgelsen om københavnernes ideer og ønsker til
inddragelse. Temaet er vigtigt for borgerne og for lokaludvalget, hvorfor lokaludvalget bør gøre hvad
det kan, for at lade borgerne komme til orde.

Formanden foreslår også, at lokaludvalget drøfter og beslutter, om undersøgelsen skal suppleres
med yderligere spørgsmål, der tager udgangspunkt i Indre By;  i givet fald hvilke. Umiddelbart
vurderes det, at der ikke er behov for yderligere spørgsmål.

Økonomi

intet.
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Videre proces

Sekretariatet orienterer Økonomiforvaltningen om lokaludvalgets beslutninger.

 

I mødet den 10. januar 2019 skal lokaludvalget beslutte et svar til Økonomiforvaltningen på følgende
spørgsmål:

1. Hvilke metoder benytter lokaludvalget til at skabe dialog og samarbejde med
københavnerne?

2. Hvilke metoder til københavnerinddragelse virker særligt godt i jeres lokaludvalg?
3. Hvordan arbejder lokaludvalget med en mangfoldig københavnerinddragelse og repræsentation

af bydelens forskellige stemmer? Hvilke erfaringer har lokaludvalget med at opnå dette?
4. Er der noget, som lokaludvalget gerne vil gøre mere af ift. københavnerinddragelse, som ikke

er muligt inden for de nuværende rammer i Københavns Kommune?
5. Har lokaludvalget ideer til, hvilke metoder der skal til, for at Københavns Kommune som helhed

kan opnå endnu bedre og mere mangfoldig københavnerinddragelse?

Københavns  Kommune  afholder  en  offentlig  konference  om københavnerinddragelse  d.  30.  januar
2019 kl. 16:30 – 20:00 på Rådhuset.

 

Beslutning

1. På forslag fra Bent Lohmann bemyndigede lokaludvalget ham til at vurdere og svare
Økonomiforvaltningen, om lokaludvalget skal stille Indre By Borgerpanel til rådighed
for forvaltningens spørgeskemaundersøgelse om københavnernes ideer og ønsker til
inddragelse.

2. På forslag fra Bent Lohmann bemyndigede lokaludvalget ham til at beslutte, om undersøgelsen
skal suppleres med yderligere spørgsmål, der tager udgangspunkt i Indre By;  i givet fald hvilke.

3. Lokaludvalget godkendte, at sekretariatet orienterer om undersøgelsen på lokaludvalgets
facebookside og nyhedsbrev. 

4. På forslag fra Bent Lohmann besluttede lokaludvalget, at det i mødet den 10. januar 2019
beslutter hvem, der skal repræsentere lokaludvalget på den offentlig konference om
københavnerinddragelse d. 30. januar 2019.

Bilag
1. Invitation til dialog og samarbejde ”Mangfoldig og fokuseret københavnerinddragelse”
2. Spørgeskema
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3. Gruppeformandskredsens beslutning 22. juni 2018 om sagen "Initiativer til bredere
borgerinddragelse og ny struktur for lokaludvalgene"
4. Gruppeformandskredsens beslutning 24. august 2018 om sagen "Proces for udarbejdelse af
modeller for borgerinddragelse og ny struktur for lokaludvalgene"
5. Lokaludvalgenes svar i 2015 vedr. projektet "Sammen om byen" (ikke på papir)
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9.  Brev til Københavns Politi om Ordensbekendtgørelsen (2018-0327631)

Indre By Lokaludvalg skal godkende spørgsmål til Københavns Politi om Ordensbekendtgørelsen og
nattelivet i Indre By.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkende henvendelsen til Københavns Politi om
Ordensbekendtgørelsen og nattelivet i Indre By, der fremgår af løsningsafsnittet, idet
spørgsmålene også sendes til Borgerrepræsentationen, Kultur- og Fritidsforvaltningen og
Teknik- og Miljøforvaltningen til orientering.

Problemstilling

Lokaludvalget behandlede i mødet den 8. november 2018 følgende medlemsforslag fra Hannibal C.
Holt:

"Spørgsmål vedrørende til Københavns Politi vedrørende Ordensbekendtgørelsen

Jeg foreslår, at lokaludvalget beder Københavns Politi, om at besvare følgende to spørgsmål;

1) Hvordan fortolker Københavns Politi Ordensbekendtgørelsen, særligt dennes Kapitel 2, §3 og §4,
og særligt i relation til støj fra byens natteliv?

2) Betragter Københavns Politi den nuværende tilstand i nattelivet, som acceptabel og i
overensstemmelse med Ordensbekendtgørelsens hensigt?

Baggrund
På enhver given torsdag fredag og lørdag aften og nat, særligt i indre København, er der meget store
menneskemængder i gadebilledet.

Mange er tydeligvis voldsomt berusede.

Disse mange mennesker opholder sig på fortove, gader og stræder. I visse kvarterer overtager og
blokerer disse grupper mere eller mindre gaden, herunder også kørebanen. Skrigen, råben og anden
støjende adfærd, er helt almindeligt i nattelivets gadebillede, og til væsentlig gene for
omkringboende.

Områderne omkring Vestergade og Gothersgade, Illustrerer denne tilstand meget tydeligt.
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På følgende link https://youtu.be/4C6l6W8Knj0 ses optagelse af tilstanden i Vestergade på en
vilkårlig september aften i 2016. Forholdene har ikke ændret sig til det bedre siden da."

 

Lokaludvalget besluttede at bede formanden om en indstilling til lokaludvalgets møde den 13.
december 2018 med forslag til en henvendelse til Københavns Politi om Ordensbekendtgørelsen og
nattelivet i Indre By.

 

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til Københavns Politi:

"Som bekendt er beboerne i nattelivsområderne i Indre By generet af nattelivsgæsternes opførsel i
gaderummene. På enhver given torsdag, fredag og lørdag aften og nat er der meget store
menneskemængder i gadebilledet, og mange er tydeligvis voldsomt berusede. De opfører sig
anderledes, end de formentlig gør til dagligt hjemme, hvor de bor, for nu at udtrykke det diplomatisk.

Beboerne i nattelivsområderne oplever, at Ordensbekendtgørelsens kapitel 2-4 ikke håndhæves af
politiet. Vi beder derfor om en orientering om, hvordan politiet ser på situationen.

Vi vil sende jeres orientering til Kultur- og Fritidsforvaltningen og Teknik- og Miljøforvaltningen, samt
til Borgerrepræsentationen. For det er vigtigt for os, at embedsværket og beslutningstagerne i
kommunen har et rigtigt billede af situationen, når der skal træffes (eller ikke træffes) beslutninger i
forhold til nattelivet i vores bydel.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt brevet, sender sekretariatet det til Københavns Politi samt til Kultur-
og Fritidsforvaltningen, Teknik- og Miljøforvaltningen og Borgerrepræsentationen.

Formanden holder møde med politidirektøren medio januar 2019.
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Beslutning

Ændringsforslag til det foreslåede brev til Københavns Politi:

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Marietta Bonnet om, at lokaludvalget nævner, at der i
gadebilledet foregår salg og indtagelse af stoffer. 

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jan Frederik Hansen om at 2. afsnit indledes med:
"Beboerne i nattelivsområderne oplever, at Ordensbekendtgørelsens kapitel 2-4 ikke håndhæves i
tilstrækkeligt omfang af politiet." 

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jan Frederik Hansen om, at 2. sætning i 2. afsnit
formuleres som et oplæg til dialog med politiet.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Peter Stakemann om, at der skal en bemærkning ind
om, at der er behov for en synlig indsats, som skaber tryghed og som har en præventiv virkning.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Ingolf Ibus om, at der skal en bemærkning ind om
behovet for en mobil politistation.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Lean Milo om, at der skal en bemærkning ind om
behovet for kulturændringer.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Hannibal C. Holt om, at politiets ledelse skal gøre noget
for, at håndhævelse af Ordensbekendtgørelsen får en større prestige i politiet.

Lokaludvalget godkendte henvendelsen til Københavns Politi om Ordensbekendtgørelsen og
nattelivet i Indre By, der fremgår af løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag,
idet henvendelsen også sendes til Borgerrepræsentationen, Kultur- og Fritidsforvaltningen og Teknik-
og Miljøforvaltningen til orientering.

Bilag
1. Om Ordensbekendtgørelsen (ikke på papir)
2. Ordensbekendtgørelsen (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

10.  Ønskeliste til "Overførselssagen" og til kommunens budget for 2020 (2018-0327132)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte ønsker til kommunens Budget 2020 samt til "Overførselssagen".

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg sender ønskelisten vedr. kommunens Budget 2020 og vedr.
"Overførselssagen", der fremgår af løsningsafsnittet, til Borgerrepræsentationen og til de
forvaltninger, ønskerne angår.

Problemstilling

Den politiske proces vedr. kommunens Budget 2020 starter nu. Læs om kommunens budgetproces
her: https://www.kk.dk/artikel/s%C3%A5dan-vedtages-budgetterne

Hvert år er der en sag på Borgerrepræsentationens dagsorden om overførsel af kommunens
mindreforbrug i ét budgetår til det kommende budgetår. Borgerrepræsentationen kan enten tildele
midlerne til den oprindelige aktivitet eller bevillige dem til nye aktiviteter. Læs om "Overførselssagen"
her: 
https://www.kk.dk/artikel/tidligere-overf%C3%B8rselssager?nm_extag=Link%3D%27CFSLB%27.

 

Nedenfor er lokaludvalgets ønskeliste til kommunens budget for 2019 sammenstillet med teksten i
aftalen for kommunens budget for 2019. Lokaludvalget vedtog ønskelisten i mødet den 14. december
2017.

Lokaludvalgets ønske Aftalen om Budget 2019
1. Håndhævelse af regler
 
Indre By Lokaludvalg ønsker flere ressourcer til
håndhævelse af love, regler og bevillinger i
forhold til anvendelsen af byrummet, særligt i
forhold til nattelivet og i forhold til
udeserveringer.
 
Dialog med restauratørerne, som der lægges op
til i Teknik- og Miljøforvaltningens ”Handleplan
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for at nedbringe gener fra nattelivet”, kan være
udmærket, men kommunen må i sidste ende
påtage sig rollen som myndighed for at sikre, at
reglerne overholdes.
 
Jf. ”Handleplan for at nedbringe gener fra
nattelivet” fører Kommunens støjvagt tilsyn med,
at restaurationer og arrangører overholder de
gældende miljøvilkår i forhold til støj i aften- og
nattetimerne. Tilsynet sker typisk på baggrund
af klager, og støjvagten kan tilkaldes fredag og
lørdag nat samt torsdag i sommerhalvåret.
Lokaludvalget ønsker en udbygning af
støjvagt-ordningen, så den er i drift fra torsdag
aften til søndag morgen året rundt, idet nattelivet
topper kl. 3-5 om natten og flere steder
fortsætter til ud på morgenen.
 

Intet.

2. Ren by
 
Som nævnt i Teknik- og Miljøforvaltningens
”Handleplan for at nedbringe gener fra
nattelivet” sætter nattelivet spor i form af øgede
affaldsmængder og urin i de områder, hvor der
er mest aktivitet i nattetimerne. Beboerne
oplever affald og især urin som en væsentlig
gene, og at de ønsker, at der sker en indsats for
at byen er ren om morgenen.
 
Urin- og affaldsgener kan både afhjælpes ved
øget renhold og spuling og forebygges ved at
give adgang til flere affaldskurve og offentlige
toiletter i de områder, hvor generne er størst.
 
Middelalderbyen, hvor generne fra nattelivet er
voldsomst, har ca. 10.000 indbyggere og et stort
antal butikker.
 

Renhold i byrum med behov for ekstra
indsats

Parterne er enige om at afsætte midler til øget
renhold til de steder i byen, hvor behovet for
renhold er størst.
 
Der afsættes:

• 2,4 mio. kr. på service i 2019-2022 til øget
renhold.

Parterne noterer sig, at der er igangsat en
budget- og takstanalyse af
omkostningseffektiviteten af
driftsområder i Teknik- og Miljøforvaltningen.
Når resultatet af analysen foreligger, vil der
skulle tages samlet stilling til niveauet for
bevillinger til Teknik- og Miljøforvaltningens
driftsområder mv. Resultatet foreligger medio
2019.
 

3. Bedre byrum
 
Indre By Lokaludvalg ønsker, at kommunen
skaber mulighed for, at beboere i Indre By kan
parkere deres bil i eksisterende
parkeringsanlæg på deres beboerlicens.
 

Videreførelse af yderligere parkeringspladser
ved kommunale institutioner

Parterne er enige om at afsætte midler til fortsat
at holde parkeringspladser ved kommunale
institutioner offentligt tilgængelige.
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Dette skal kombineres med nedlæggelse af et
tilsvarende antal bilparkeringspladser i Indre Bys
gader, så byrummet kan anvendes til rekreative
og/eller miljørigtige formål.
 

Der afsættes:

• 0,9 mio. kr. på service i 2019 og frem til
drift af parkeringspladserne

4. Mere plads til cykelparkering

Efterladte cykler i Indre Bys byrum er et problem
i forhold til udnyttelsen af byrummet til rekreative
og/eller miljørigtige formål.
 
Indre By Lokaludvalg ønsker, at mængden af
efterladte cykler i vores bydel reduceres
gennem en målrettet forebyggelsesindsats.
Teknik- og Miljøforvaltningen har løsninger til,
hvordan det kan ske, fx:

1. Ensretning af procedure/
cykelhåndteringskit til
boligforeninger/private aktører

2. Lokale indsamlingssteder/drop off i
gårdmiljøerne eller nærområdet

3. Bedre kommunikation om muligheder for
bortskaffelse til beboere

4. Mere fleksibel afhentning af
hittegodscykler/skrotcykler, herunder
direkte donation

5. Optimere byttesituationen (fra gammel
cykel til ny cykel) igennem partnerskaber
med cykelhandlere

 
Lokaludvalget ønsker således flere ressourcer til
en systematisk og intensiv indsats i forhold til
efterladte cykler, herunder til forebyggende
indsatser.
 

 
Intet.

5. Affaldssortering i byrummet Intet i budgetaftalen, men:
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De forhindringer, der er i mange, især mindre
ejendomme i Indre By, for at kunne sortere
affald, skal fjernes. Erfaringer med
affaldssortering skal synliggøres, så man kan
se, at det er muligt i et tæt bebygget område
som Indre By.
 
Lokaludvalget ønsker derfor, at man anvender
byrummet til affaldssortering. Dels har
sorteringen en signalværdi og dels kan
affaldssorteringsanlæg give byrummet en ny
dimension, hvis de får en kunstnerisk
indpakning.
 

Teknik- og Miljøforvaltningen oplyste i mødet
den 20. november 2018 med lokaludvalget om
affaldshåndtering, at der i den kommende
Ressource og Affaldsplan 2024 skal findes 50
”Miljøpunkter” til affaldssortering i gaderummet i
Indre By. Inden da skal der opsættes
forsøgsordninger. Nogle af forsøgsordningerne
vil også blive placeret i Indre By.

6. Design af permanente
terrorsikringsløsninger
Indre By rummer bygninger og steder, som er
oplagte terrormål. Lokaludvalget ønsker, at der
udvikles løsninger, tilpasset bydelens arkitektur,
der integreres i det eksisterende byinventar og
den eksisterende bygningsmasse, fx
afspærringer, der har en dobbeltfunktion som
siddeplads, plantekasse, kunstværk osv.
 
Lokaludvalget foreslår, at kommunen udskriver
en designkonkurrence om permanente
terrorsikringsløsninger, der er integreret i
byrummet.
 

Intet.

7. Fleksibel og kreativ brug af byrummet
Indre By skal passe til det levede liv. Der skal
være plads til eksperimenterende projekter. Der
skal være frihed til at iværksætte og afprøve nye
ting. Bygninger og områder kan ændre funktion
med tiden. Vi skal sammen have modet til at
overraske og skabe nyt. Lokaludvalget er enig i
mange af de tanker om fleksibel og kreativ brug
af byen, som omtales i kommunens ”Fællesskab
København”.
 
Lokaludvalget derfor, at der etableres en
skøjtebane og soppebassin på Kongens Nytorv,
når metrobyggeriet på torvet er afsluttet. Livet
på skøjtebanen på Kongens Nytorv vil smitte af
på livet i kvarteret om vinteren. En tilsvarende
effekt kommer, hvis skøjtebanen om sommeren

Mere byggeri for pengene og smartere brug
af m2
Københavns Kommune skal fortsat bygge
mange skolespor, idrætshaller, daginstitutioner
og etablere fodboldbaner og grønne områder for
at følge med befolkningsudviklingen. Det er
nødvendigt, at Københavns Kommune bruger
eksisterende og kommende bygninger og
arealer optimalt, for at sikre plads til de nye
københavnere. Det er et mål, at der er fokus på
at bygge billigere, men også at skabe
gode fysiske rammer for hverdagen.
 
Fleksibilitet i de krav, der stilles til kommunens
byggerier giver mulighed for at designe det mest
arealoptimale byggeri til grunden. Parterne er
enige om, at Økonomiforvaltningen
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omdannes til et lavvandet bassin, hvor man kan
lege med både etc.

i samarbejde med forvaltningerne skal:

• Afdække den faktiske brug af institutioner
og faciliteter, så det af arealplanerne til
budget 2020 fremgår, hvor stor en del af
behovet for kapacitet og faciliteter, der kan
dækkes ved smartere brug af m2 og hvor
stor en del af behovet, der kræver
grundkøb og nybyggeri.

• Undersøge potentialet for at gentænke
byens udearealer til fritids- og
idrætsaktiviteter ved fx at sportsbaner
placeres ovenpå hinanden, flere
sportsgrene deler udearealerne,
græsbaner konverteres til
kunstgræsbaner, der kan bruges hele året,
og der kommer bookingsystem med
overblik og incitamenter til at udnytte
kapaciteten optimalt.

• Udarbejde forslag til tværgående
funktionsprogrammer, der indeholder
forslag til samtænkning af funktioner i
både nye og eksisterende byområder. På
grundlag af gode eksempler udarbejdes
forslag til dobbeltanvendelse,
multifunktionelle løsninger og klarlægning
af rammevilkår og incitamentsstruktur for
at optimere brugen af kommunens m2

• Se på mulighederne for at skabe mere
fleksible i krav til parkering og udearealer
til kommunale institutioner ifm.
Kommuneplan 2019

• Genberegne maksimalpriser på baggrund
af de ændringer, der følger af
ovenstående, samt på grundlag af de
indhentede erfaringer med brug af
konceptet. Endvidere skal der skabes
gennemsigtighed i udgifterne ved
modernisering på Socialforvaltningens
område med henblik på en reduktion af de
reelle anlægsudgifter.

• Udarbejde forslag og investeringscases til
effektiv brug og indretning af kommunens
administrative arbejdspladser

• Se på mulighederne for standardisering i
fx skolebyggeri.
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Økonomiudvalget forelægges resultaterne af
arbejdet inden sommer 2019 med henblik på, at
resultaterne kan indgå i budget 2020.

 

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til Borgerrepræsentationen, og de forvaltninger,
ønskerne angår:

"Indre By Lokaludvalg har i sit møde den 13. december 2018 besluttet nedenstående
ikke-prioriterede ønsker til kommunens Budget 2020 og til "Overførselssagen":

Teknik- og Miljøudvalget

• Permanent lukning af Vester Voldgade mellem Vestergade og Lavendelstræde
• Ny indretning af Sankt Pauls Plads på baggrund af en borgerdialog, som lokaludvalget

gennemfører i 2019.
• Plan for et sammenhængende forløb for fodgængere på Fæstningsringen.
• Plan for træplantning i Nyboderkvarteret og gennemførelse af planen.
• Plantning af allé af træer i Kronprinsessegade mellem Sølvgade og Øster Voldgade
• Trafiksikkerhed i Kronprinsessegade mellem Sølvgade og Øster Voldgade
• Markering af udeserveringer i Indre By i gadearealet
• Adfærdsregulerende afgift på udeserveringer
• Penge til håndhævelse af regler og vilkår vedr. udeservering, drift af restaurationer, udendørs

musikarrangementer og events
• Penge til udbygning af støjvagt-ordningen, så den er i drift fra torsdag aften til søndag morgen

året rundt, idet nattelivet topper kl. 3-5 om natten og flere steder fortsætter til ud på morgenen.
• Penge til trafikal helhedsplan for området mellem Østerport og Inderhavnen. Lokaludvalget har

borgerdialog om det i 2019.
• Pullerter i Middelalderbyen
• Køb af parkeringspladser i parkeringsanlæg til beboere i Indre By, så gadeparkering i Indre By

kan fjernes.
• Plan for, hvordan man vil tage højde for WHOs nye støjgrænser for trafik.
• Flere cykelparkeringspladser
• Flere affaldskurve
• Flere offentlige toiletter
• Penge til borgerdialogprocesser, der kvalificerer arkitekturen i nyt byggeri.

Kultur- og Fritidsudvalget

• Havnebad ved Havnegade
• Fitnessområde ved Havnegade på "Bornholmerknasten"
• Flere penge til håndhævelse af vilkår i alkoholbevillinger.
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Teknik- og MIljøudvalget og Kultur- og Fritidsudvalget

• Permanent skøjtebane på Kongens Nytorv, som kan fungere som et lavt bassin udenfor
skøjtesæsonen.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Sekretariatet sender ønskelisten til Borgerrepræsentationens medlemmer og til de forvaltninger,
ønskerne angår.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede ønskelisten vedr. kommunens Budget 2020 og vedr.
"Overførselssagen", der fremgår af løsningsafsnittet. Der var følgende bemærkninger i
drøftelsen:

• Punktet om Kronprinsessegade skal præciseres.
• Der arbejdes med en plan for grøn beplantning på Slotsholmen, hvilket lokaludvalget bør

nævne.
• Terrorsikring er en aktuel sag i Teknik- og Miljøudvalget.

2. Lokaludvalget udsatte sagen til mødet den 10. januar 2019.
3. Lokaludvalget bad formanden bede Teknik- og Miljøforvaltningen om et oplæg om terrorsikring i

Indre By på et af de kommende lokaludvalgsmøder.
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INDRE BY LOKALUDVALG

11.  Borgermøde om Borgerrepræsentationens politiske resultater (2018-0327602)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at holde et borgermøde om Borgerrepræsentationens politiske
resultater siden valgperiodens start 1. januar 2018.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg holder et borgermøde om Borgerrepræsentationens politiske resultater
siden valgperiodens start 1. januar 2018, jf. løsningsafsnittet

2. at Indre By Lokaludvalg udpeger tovholdere til at planlægge og gennemføre borgermødet
sammen med sekretariatet.

3. at Indre By Lokaludvalg afsætter en ramme på 20.000 kr. til borgermødet.

Problemstilling

Den nuværende Borgerrepræsentation har været i gang i knapt et år nu.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget holder et borgermøde om Borgerrepræsentationens politiske
resultater siden valgperiodens start 1. januar 2018. En repræsentant for hvert parti i
Borgerrepræsentationen inviteres til at fortælle om, hvordan det går med at indfri valgløfter af
interesse for Indre Bys borgere og erhvervsliv.

Der skal udpeges tovholdere til at planlægge og gennemføre borgermødet sammen med
sekretariatet.

Økonomi

Det foreslås, at lokaludvalget afsætter en ramme på 20.000 kr. til borgermødet.

Videre proces

Borgermødet holdes i april/maj 2019, så det kan fungere som input til de forestående forhandlinger
om kommunens budget 2020.
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Beslutning

1. Lokaludvalget udsatte sagen til efter valget til Folketinget.
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INDRE BY LOKALUDVALG

12.  Borgermøde om Nybrogade og Gl. Strand (2018-0328271)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at holde borgermøde om et byrumsprojekt i Nybrogade og dets
sammenhæng med metroforpladsen på Gl. Strand.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg holder borgermøde om projektet "Bedre forhold for fodgængere, flere
træer og mere ophold i Nybrogade" og dets sammenhæng med metroforpladsen på Gl. Strand.

2. at Indre By Lokaludvalg udpeger tovholdere til at planlægge og gennemføre borgermødet, samt
til at skrive udkast til høringssvar om projektet "Bedre forhold for fodgængere, flere træer og
mere ophold i Nybrogade", som lokaludvalget tager stilling til i lokaludvalgsmødet den 7. februar
2019.

3. at Indre By Lokaludvalg afsætter en ramme på 15.000 kr. til borgermødet af 2019-puljen.

Problemstilling

I mødet den 8. november 2018 besluttede lokaludvalget et brev til Teknik- og Miljøforvaltningen med
spørgsmål om forvaltningens byrumsprojekt for Nybrogade. Lokaludvalget spurgte bl.a. forvaltningen,
om den vil deltage i et borgermøde, hvor det endelige projekt for Nybrogade, som lokaludvalget får i
høring, gennemgås i sammenhæng med anlægsprojektet for Gl. Strand metroforplads, idet
formålet blandt andet er at sikre, at de to gadeforløb får et sammenhængende udtryk. Det vil
forvaltningen gerne.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget holder borgermøde om projektet "Bedre forhold for fodgængere,
flere træer og mere ophold i Nybrogade" og dets sammenhæng med metroforpladsen på Gl. Strand
med oplæg fra Teknik- og Miljøforvaltningen om Nybrogade og fra Metroselskabet om
metroforpladsen på Gl. Strand. Da lokaludvalget skal beslutte sit høringssvar om projektet i
Nybrogade i lokaludvalgsmødet den 7. februar 2019, bør borgermødet holdes senest sidst i januar
2019.

Lokaludvalget skal udpege tovholdere til at planlægge og gennemføre borgermødet.

Økonomi
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Det foreslås, at lokaludvalget afsætter en ramme på 15.000 kr. til borgermødet af 2019-puljen. Der vil
være udgifter til annoncering, lokaleleje og forplejning.

Videre proces

Lokaludvalget har borgermøde om projektet "Bedre forhold for fodgængere, flere træer og mere
ophold i Nybrogade" og dets sammenhæng med metroforpladsen på Gl. Strand senest sidst i januar
2019.

I mødet den 7. februar 2019 skal lokaludvalget beslutte et høringssvar om det endelige projekt
"Bedre forhold for fodgængere, flere træer og mere ophold i Nybrogade". I bilaget ses
høringsmaterialet.

Beslutning

1. Lokaludvalget besluttede at holde borgermøde om projektet "Bedre forhold for fodgængere,
flere træer og mere ophold i Nybrogade" og dets sammenhæng med metroforpladsen på Gl.
Strand.

2. Lokaludvalget udpegede Steen Juhl Olesen, Anton Skovle og Ole Bang til at planlægge og
gennemføre borgermødet, samt til at skrive udkast til høringssvar om projektet "Bedre forhold
for fodgængere, flere træer og mere ophold i Nybrogade", som lokaludvalget tager stilling til i
lokaludvalgsmødet den 7. februar 2019.

3. Lokaludvalget afsatte en ramme på 15.000 kr. til borgermødet af 2019-puljen.

Bilag
1. Skitse- og projektforslag
2. Situationsplan
3. Tværsnit
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INDRE BY LOKALUDVALG

13.  Borgerdialog om ny biblioteksplan (2018-0328077)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at samarbejde med Kultur- og Fritidsforvaltningen og Østerbro
Lokaludvalg om et borgermøde i januar 2019 om en ny biblioteksplan. Endvidere skal lokaludvalget
drøfte hvilke grupper af borgere, der formentlig ikke deltager i borgermødet, som lokaludvalget og
forvaltningen bør tage ud og tale med. Endelig skal lokaludvalget beslutte, om Indre By Borgerpanel
skal stilles spørgsmål om den nye biblioteksplan.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg samarbejder med Kultur- og Fritidsforvaltningen og Østerbro
Lokaludvalg om et borgermøde i januar 2019 om en ny biblioteksplan.

2. at Indre By Lokaludvalg udpeger tovholdere til at planlægge borgermødet sammen Kultur- og
Fritidsforvaltningen og tovholdere fra Østerbro Lokaludvalg.

3. at Indre By Lokaludvalg drøfter hvilke grupper af borgere, der formentlig ikke deltager i
borgermødet, som lokaludvalget og forvaltningen bør tage ud og tale med.

4. at Indre By Lokaludvalg udpeger tovholdere til sammen med forvaltningen at tale med udvalgte
grupper af borgere.

5. at Indre By Lokaludvalg beslutter, om Indre By Borgerpanel skal stilles spørgsmål vedr.
biblioteksplanen

Problemstilling

Da Københavns Bibliotekers nuværende strategi snart udløber, har bibliotekerne for nylig igangsat
arbejdet med en ny biblioteksplan for 2019-2023. Kultur- og Fritidsforvaltningen ønsker at undersøge
borgernes ønsker og behov i forhold til byens biblioteker sammen med lokaludvalgene. Blandt andet
vil forvaltningen gerne have input til byens fysiske biblioteker, bibliotekernes digitale tilbud,
hvordan man kan arbejde målrettet med læsning og litteratur, og hvordan man får skabt de bedste
tilbud til børn og unge. Da der er tale om en overordnet plan for alle biblioteker i København,
er forvaltningen primært interesserede i mere generelle ønsker til bibliotekerne, frem for specifikke
ønsker til et konkret bibliotek.

Kultur- og Fritidsforvaltningen foreslår, at der i kommunen holdes fire borgermøder; et i hvert af
områderne, som Kultur- og Fritidsforvaltningen administrativt er opdelt i. Det vil sige et møde i
byområderne i henholdsvis Kultur N, Kultur S, Kultur V samt Kultur Ø. Indre By Lokaludvalgs område
hører til Kultur Ø. Under Kultur Ø hører Hovedbiblioteket i Krystalgade, Østerbro Bibliotek på Dag
Hammarskjölds Allé og Øbro Bibliotek på Jagtvej.
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Da Kultur- og Fritidsforvaltningen også har et ønske om at få ikke-brugere af bibliotekerne i tale,
foreslår forvaltningen desuden et samarbejde på tværs af byen mellem lokaludvalgene og Kultur N,
S, Ø og V om at tage ud og tale med udvalgte borgere, eksempelvis børn, unge, ældre, borgere med
anden etnisk herkomst eller andre, som lokaludvalgene ønsker inddraget.

Kultur- og Fritidsforvaltningen foreslår også, at man overvejer at gøre brug af lokaludvalgenes
borgerpaneler.

Mulige temaer i en ny biblioteksstrategi

I en indstilling om proces for og indsatsområder i en ny plan for Københavns Biblioteker, som Kultur-
og Fritidsudvalget tog stilling til den 19. september 2018, skrev Kultur- og Fritidsforvaltningen:

"På baggrund af en drøftelse mellem bibliotekslederne af mulige indsatsområder i en ny
biblioteksstrategi, kan udvalget overveje nedenstående indsatsområder. Når indsatsområderne er
fastlagt, vil det nærmere indhold under hvert indsatsområde blive udarbejdet i samarbejde med
medarbejderne og med inddragelse af borgerne.

Børn og unge

Der lægges op til, at prioriteringen af børn og unge videreføres til en ny strategi, hvor der fortsat vil
være fokus på tidlig læsefærdighed, herunder på børn, unge og børnefamilier samt samarbejdet med
daginstitutioner, skoler, fritidshjem, klubber og ungdomsuddannelser.

Det fysiske bibliotek

Der lægges op til, at prioriteringen af det fysiske bibliotek fortsætter, da det stigende antal borgere,
de slidte fysiske rammer, og den forholdsmæssigt lave tilfredshed med biblioteket som et rart og trygt
sted, alle er indikationer på, at der bør arbejdes på en systematisk forbedring af de fysiske rammer
på tværs af byen.

Det digitale bibliotek

Der lægges op til, at prioriteringen af det digitale bibliotek videreføres, idet der i den nuværende
strategi arbejdes på at skabe en sammenhængende, sidestillet biblioteksoplevelse imellem det
fysiske og digitale bibliotekstilbud. Arbejdet tager udgangspunkt i bibliotekernes materialer og
formidlingen af dem i en række fælles digitale projekter på tværs af landets biblioteker, bibliotekerne i
København og i samarbejde med andre relevante partnere.

Litteratur og læsning

Der lægges op til, at Københavns Biblioteker i fremtiden vil satse systematisk på læsefærdigheder og
stimulering af læselyst på alle platforme, analoge såvel som digitale. Desuden kan det ske gennem et
samarbejde med forældre, dagtilbud, skoler, læsekredse, skriveværksteder og andre relevante
partnere.

Kvalitet frem for kvantitet
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Der lægges op til, at bibliotekerne satser på færre, mere slagkraftige arrangementer og tiltag på
tværs af byens biblioteker. Dvs. at man i højere grad udvikler koncepter, som henvender sig til et
større publikum, kan gentages på samme bibliotek eller afholdes på forskellige biblioteker i byen.

Brugerbehov i centrum

Der lægges op til at arbejde systematisk med at opnå et større kendskab til bibliotekernes brugere og
potentielle brugere for at kunne tilpasse bibliotekernes services og ydelser til københavnernes behov.
Det vil ske ved at have et ”udefra og ind” perspektiv, hvor brugerne er i centrum og ved at praktisere
en mere systematisk og strategisk anvendelse af brugerdata.

Strategiske partnerskaber

Der lægges op til, at Københavns Biblioteker i endnu højere grad end i dag indgår strategiske
partnerskaber med relevante aktører. Det kan være med daginstitutioner og skoler, med
større kulturinstitutioner som DR og museerne, eller det kan være med mindre lokale foreninger og
virksomheder, der spiller en stor rolle i bibliotekernes lokalområde, hvor de kan være med til at skabe
en stærk lokal forankring og synlighed for alle borgere, herunder også borgere med særlige behov."

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget samarbejder med Kultur- og Fritidsforvaltningen og Østerbro
Lokaludvalg om et borgermøde i januar 2019 om en ny biblioteksplan. Endvidere foreslår formanden,
at lokaludvalget drøfter hvilke grupper af borgere, der formentlig ikke deltager i borgermødet, som
lokaludvalget og forvaltningen bør tage ud og tale med.  Endelig foreslår formanden, at lokaludvalget
beslutter, om Indre By Borgerpanel skal stilles spørgsmål om den nye biblioteksplan.

Lokaludvalget skal udpege tovholdere til opgaverne.

Økonomi

Kultur- og Fritidsforvaltningen betaler lokaleleje og forplejning til borgermødet.

Videre proces

Lokaludvalgenes sekretariater har den 20. december 2018 møde med Kultur- og Fritidsforvaltningen,
hvor der bliver samlet op på lokaludvalgenes beslutninger.

Lokaludvalget er sammen med Kultur- og Fritidsforvaltningen og Østerbro Lokaludvalg vært for et
borgermøde i januar 2019 om en ny biblioteksplan.

Lokaludvalget bliver hørt i april/maj 2019 om biblioteksplanen.

Beslutning
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1. Lokaludvalget besluttede at samarbejde med Kultur- og Fritidsforvaltningen og Østerbro
Lokaludvalg om et borgermøde i januar 2019 om en ny biblioteksplan.

2. Lokaludvalget udpegede Marietta Bonnet og Kjeld A. Larsen til at planlægge borgermødet
sammen Kultur- og Fritidsforvaltningen og tovholdere fra Østerbro Lokaludvalg.

3. Lokaludvalget drøftede hvilke grupper af borgere, der formentlig ikke deltager i borgermødet,
som lokaludvalget og forvaltningen bør tage ud og tale med. Der var følgende bemærkninger i
drøftelsen:

• Bibliotekerne er ved at udvikle sig til kulturhuse.
• Bibliotekerne er blevet professionaliseret og har overtaget funktioner, som før lå i

foreningsregi, fx foredragsarrangementer.
• Hovedbiblioteket er en varmestue. Skal det være det?
• Hovedbiblioteket har juridisk rådgivning, hvilket hører hjemme på et bibliotek.

4. På forslag fra Bent Lohmann besluttede lokaludvalget at svare Kultur- og Fritidsforvaltningen, at
det tager stilling til ønsket om at benytte Indre By Borgerpanel til en spørgeskemaundersøgelse
vedr. biblioteksplanen, når det har set spørgsmålene.

Bilag
1. Invitation til lokaludvalgene om samarbejde vedr. ny biblioteksplan
2. Indstilling til Kultur- og fritidsudvalget vedr. ny biblioteksplan
3 Proces for ny biblioteksplan
4. Københavns Biblioteker: Scenarier for den fremtidige kerneopgave
5. Bilagsrapport (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

14.  Valgmøde i anledning af det forestående folketingsvalg (2018-0327595)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at stå for et valgmøde i anledning af folketingsvalget, der afholdes
senest den 17. juni 2019.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg står for et valgmøde om københavner- og Indre By-temaer i anledning
af folketingsvalget, der afholdes senest den 17. juni 2019.

2. at Indre By Lokaludvalg udpeger tovholdere til at planlægge og gennemføre valgmødet
sammen med sekretariatet.

3. at Indre By Lokaludvalg afsætter 20.000 kr. til valgmødet.

Problemstilling

Der skal afholdes folketingsvalg senest den 17. juni 2019.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget står for et valgmøde med lokale folketingskandidater om
københavner- og Indre By-temaer i anledning af folketingsvalget, der afholdes senest den 17. juni
2019. Der skal udpeges tovholdere til at planlægge og gennemføre valgmødet sammen med
sekretariatet.

Økonomi

Det foreslås, at der afsættes 20.000 kr. til valgmødet. Der vil være udgifter til annoncering, lokaleleje
og forplejning.

Videre proces

Det vides ikke, hvornår folketingsvalget skal afholdes, men tovholderne kan stile efter at
holde valgmødet ultimo februar eller primo marts 2019.
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Beslutning

1. Lokaludvalget besluttede at stå for et valgmøde om københavner- og Indre By-temaer i
anledning af folketingsvalget, der afholdes senest den 17. juni 2019.

2. Lokaludvalget udpegede partiernes repræsentanter i lokaludvalget til at planlægge og
gennemføre valgmødet sammen med sekretariatet.

3. Lokaludvalget afsatte 20.000 kr. til valgmødet.
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INDRE BY LOKALUDVALG

15.  Ændringer i retningslinjerne for tildeling af puljemidler (2018-0327627)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte ændringer i retningslinjerne for tildeling af puljemidler.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender ændringerne i sidste afsnit i retningslinjerne for tildeling af
puljemidler, der fremgår af løsningsafsnittet. Ændringerne indebærer

1. at formanden får bemyndigelse til administrativt at afvise ansøgninger om støtte til
aktiviteter, der ikke foregår i Indre By Lokaludvalgs område. Dvs. at sådanne ansøgninger
ikke vil blive forelagt lokaludvalget.

2. at formanden får bemyndigelse til administrativt at afvise ansøgninger om støtte til
aktiviteter, der ikke er lokalt forankret. Det betyder, at ansøgere med adresse uden for
Indre By Lokaludvalgs område vil få et administrativt afslag på deres ansøgning fra
formanden, og at ansøgningen ikke vil blive forelagt lokaludvalget.

Problemstilling

Det hænder, at lokaludvalget skal tage stilling til ansøgninger om støtte til aktiviteter, der ikke foregår
i Indre By Lokaludvalgs område. I mødet den 8. november 2018 skulle lokaludvalget tage stilling til
tre ansøgninger om støtte til aktiviteter i Christianshavns Lokaludvalgs område. To af ansøgningerne
er siden behandlet af Christianshavns Lokaludvalg.

Formandskabet og sekretariatet vurderer, at hovedparten af ansøgningerne om støtte, som
lokaludvalget tager stilling til, ikke er lokalt forankret, og at aktiviteterne, der søges støtte til, ikke
har beboerne i Indre By som primær målgruppe. 

Løsning

Formanden foreslår, at sidste afsnit i lokaludvalgets retningslinjer for støtte ændres.

I de gældende retningslinjer står der i sidste afsnit:

"Ansøgningsfristen

Lokaludvalget har i sit møde den 19. september 2011 bemyndiget formanden til

• at afvise puljeansøgninger, der angår projekter eller arrangementer, som vil være afholdt, når
lokaludvalget skal tage stilling til ansøgningen
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• at afvise puljeansøgninger, der er indkommet for sent i forhold til ansøgningsfristen.

Lokaludvalget orienteres om afvisningen."

 

Sidste afsnit foreslås ændret til:

"Vær opmærksom på

Lokaludvalget har bemyndiget formanden til administrativt

• at afvise puljeansøgninger, der angår aktiviteter, som vil være afholdt, når lokaludvalget skal
tage stilling til ansøgningen

• at afvise puljeansøgninger, der angår aktiviteter udenfor Indre By Lokaludvalgs område
• at afvise puljeansøgninger, som ikke er lokalt forankret. Ansøgeren skal have adresse i Indre

By Lokaludvalgs område.

Lokaludvalget orienteres om afvisningen."

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Ændringerne i lokaludvalgets retningslinjer for tildeling af puljemidler kan træde i kraft, når
ændringerne er bekendtgjort for offentligheden.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte forslaget om at give formanden bemyndigelse til administrativt at
afvise ansøgninger om støtte til aktiviteter, der ikke foregår i Indre By Lokaludvalgs område.
Dvs. at sådanne ansøgninger ikke vil blive forelagt lokaludvalget.

2. Lokaludvalget bad Puljegruppen om en anbefaling vedr. forslaget om at give formanden
bemyndigelse til administrativt at afvise ansøgninger om støtte til aktiviteter, der ikke er lokalt
forankret. 

3. Lokaludvalget bad Puljegruppen om at drøfte hvilke behov for ændringer i retningslinjerne for
tildeling af puljemidler, der kunne være, og forelægge eventuelle forslag til ændringer for
lokaludvalget.
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Bilag
Retningslinier for tildeling af puljemidler
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INDRE BY LOKALUDVALG

16.  Udpegning af medlem til bestyrelsen for Fonden Miljøpunkt Indre By & Christianshavn
(2018-0327617)

Indre By Lokaludvalg skal udpege en repræsentant til bestyrelsen for Fonden Miljøpunkt Indre By &
Christianshavn.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg udpeger en repræsentant til bestyrelsen for Fonden Miljøpunkt Indre By
& Christianshavn for perioden januar 2019-januar 2020, samt et køns-alternativ.
Repræsentanten og køns-alternativet skal være medlem af lokaludvalget. Valget skal bekræftes
af Borgerrepræsentationen.

Problemstilling

Ifølge Fonden Miljøpunkt Indre By & Christianshavns vedtægter har Indre By Lokaludvalg en
repræsentant i Fondens bestyrelse. Lokaludvalget udpegede i sit møde den 10. november
2016 lokaludvalgsmedlem Ole Bang til at repræsentere sig i bestyrelsen for perioden januar
2017-januar 2019.

Løsning

Lokaludvalget udpeger en repræsentant til Fonden Miljøpunkt Indre By & Christianshavns bestyrelse
for perioden januar 2019-januar 2020 samt et kønsalternativ.

De skal være medlem af lokaludvalget.

I tilfælde af flere kandidater foretages valget ved skriftlig afstemning. Valget skal bekræftes af
Borgerrepræsentationen

Økonomi

Medlemmerne af bestyrelsen modtager ikke vederlag for bestyrelseshvervet.

Videre proces
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Sekretariatet sender lokaludvalgets beslutning til Borgerrepræsentationens Sekretariat, der sørger for
at forelægge indstillingen for Borgerrepræsentationen.

Når Borgerrepræsentationen har truffet en beslutning, meddeler sekretariatet beslutningen til
formanden for Fonden Miljøpunkt Indre By & Christianshavn.

Lokaludvalgets repræsentant i bestyrelsen orienterer med jævne mellemrum lokaludvalget om
Fonden Miljøpunkt Indre By & Christianshavns aktiviteter.

 

 

Beslutning
Udsat til lokaludvalgets møde den 10. januar 2019.

Bilag
Vedtægt for Fonden Miljøpunkt Indre By & Christianshavn
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INDRE BY LOKALUDVALG

17.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2018-0329844)

Indre By Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager orienteringen fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Problemstilling

Lokaludvalgets arbejdsgrupper

• Byudviklingsgruppen

• Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen

• Puljegruppen

Kontaktgrupper

• Kultur

• Idræt, Sundhed og ældre

• Turisme

• Erhverv

• Socialområdet

• Børn og unge (vakant)

• Integration (vakant)

Lokaludvalgets repræsentation i andre fora

• Repræsentation i bestyrelsen for Miljøpunkt Indre By-Christianshavn

• Repræsentation i Samarbejdsforum for nattelivet
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• Følgegruppen vedr. vandkulturhus på Papirøen

Lokaludvalgets kvartersansvarlige

1. Middelalderbyen

2. Metropolzonen (Postdistrikt København V)

3. Nansensgade-kvarteret

4. Øster Farimagsgade-kvarteret

5. Østerport

6. Frederiksstaden og Nyboder

7. Gammelholm og Nyhavn

Løsning

Arbejdsgrupperne mv. orienterer lokaludvalget om nyt.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Arbejdsgrupperne mv. arbejder som aftalt i lokaludvalget.

Beslutning
Intet.
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INDRE BY LOKALUDVALG

18.  B-sag: Cykelgader på tværs af bydele (2018-0326514)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte et svar til Amager Vest Lokaludvalg vedrørende et forslag om et
cykelgadesystem på tværs af bydele.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender svaret til Amager Vest Lokaludvalg, der fremgår af
løsningsafsnittet, vedrørende et forslag om et cykelgadesystem på tværs af bydele.

Problemstilling

Den 1. november 2018 skrev Amager Vest Lokaludvalg til de øvrige lokaludvalg i Københavns
Kommune:

"I erkendelse af, at cykelstierne med hurtige ladcykler, knallerter, løbehjul, skatere og el-cykler er
blevet utrygge, og at mange cykelstier ligger langs trafikerede/luftforurenede gader, har kommunen
indført "cykelgader" i planlægningen.

En cykelgade er en gade, hvor der både færdes biler, cykler og fodgængere, men hvor de trafikale
forhold er tilpasset cyklisternes behov eksempelvis via hastighedsbegrænsning for biler.

Teknik- og Miljøudvalget har imidlertid ikke fremlagt en samlet plan for cykelgader, og vi ved ikke
hvor og hvornår den kommer.

Hvis lokaludvalgene skal være på forkant med udviklingen og få indflydelse må vi agere nu. Vi
vedlægger en revideret plan af Dansk Cyklistforbunds forslag til cykelgader fra 1973. Den er stadig
aktuel og kan danne baggrund for debat og måske samarbejde mellem lokaludvalgene.

Med venlig hilsen

André Just Vedgren

Formand for Amager Vest Lokaludvalg"

 

Dansk Cyklistforbunds forslag til cykelgader fra 1973 ses i bilaget.
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Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget svarer:

"Tak for jeres brev af 1. november 2018 om etablering af cykelgader på tværs af bydele, baseret
fra Cyklistforbundets forslag fra 1973. 

Der er sket meget på cykelområdet siden 1973: Der er blevet etableret et system af supercykelstier
og cykelruter, ligesom der er langt flere kilometer cykelsti langs gaderne nu.  

Men der er behov for at se på, om der kan gøres mere og andet for at fremme cykeltrafikken i
Københavns Kommune. Det deltager vi gerne i et samarbejde om. 

Vores udgangspunkt for samarbejdet er, at man så vidt muligt skal holde de forskellige trafikarter
adskilt, hvorfor cykelruter i eget tracé må være vejen frem. 

Der bør især ses på, hvordan følgende strækninger kan optimeres for cyklister og/eller erstattes af
cykelruter i eget tracé:

• Nørrebro-Vendersgade-Nørregade-Rådhusstræde-Frederiksholms Kanal-Lille
Langebro-Christianshavn/Amager

• Østerbro-Søgaderne-Vesterbro/Axeltorv-området og videre ind i Middelalderbyen
• Nørrebro/Frederiksberg-Gyldenløvesgade-H.C. Andersens Boulevard-Langebro-Amager
• Nørrebro- Gothersgade-Nyhavn-Inderhavnsbroen-Christianshavn/Amager
• Østerbro-Nyboderkvarteret-Gothersgade/Kgs. Nytorv-Middelalderbyen

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har besluttet svaret, sender sekretariatet det til Amager Vest Lokaludvalg samt til
Cyklistforbundets Københavnsafdeling.

Beslutning
Udsat til lokaludvalgets møde den 10. januar 2019.

Bilag
Cyklistforbundets forslag fra 1973
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19.  B-sag: Gavlmalerier (2018-0327508)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at sende forslag, som det har modtaget fra borgerne, om gavle,
der er egnet til gavlmalerier, til Kultur- og Fritidsforvaltningen og til Billedkunstudvalget.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger ham til at foreslå Kultur- og Fritidsforvaltningen
og Billedkunstudvalget at afsætte penge til gavlmalerier på de gavle, som borgere overfor
lokaludvalget har udpeget som egnet til gavlmaleri. Dette med en bemærkning om, at
gavlmalerier bør prioriteres i kommunens kultur- og fritidspolitik.

 

Problemstilling

I mødet den 11. oktober 2018 tog lokaludvalget til efterretning, at formanden med sekretariatet vil
opfordre borgerne til at komme med forslag til gavle, der kan udsmykkes med et gavlmaleri. Tiltaget
udspringer af lokaludvalgets arbejde med principper for kunst i Indre Bys byrum.

Løsning

I oktober og november 2018 blev lokaludvalgets medlemmer og suppleanter samt borgerne via
Facebook opfordret til komme med forslag til gavle, der er egnet til gavlmaleri. Lokaludvalget har
modtaget følgende forslag fra borgerne via Facebook:

• En gavl ved Restaurant Italia ved Jorcks Passage
• Ovenpå det slidte dragemaleri ved Kulturhuset indre By
• bemyndiger ham til at foreslå Kultur- og Fritidsforvaltningen og Billedkunstudvalget at afsætte

penge til gavlmalerier på de gavle, som borgere overfor lokaludvalget har udpeget som egnet til
gavlmaleri. Dette med en bemærkning om, at gavlmalerier bør prioriteres i kommunens kultur-
og fritidspolitik.

• Gavlen på hjørnet af Viborggade og Silkeborggade
• En gavl på Vejlegade

En borger har skrevet "Lad os blive fri!"
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Fra lokaludvalgets medlemmer og suppleanter er modtaget følgende forslag:

• En grå mur i det lukkede gårdmiljø bag gaderne Teglgårdstræde og Skt. Peders Stræde
• Gavlen ved Axel Towers / Gorrison overfor den gamle cirkusbygning
• Gavle på ejendommen A/B Hindegade i Fredericiagade. De vender ud mod Store

Kongensgade og ligger op til en skolegård
• Gavle i Nansensgade- kvarteret.

Formanden foreslår, at han bliver bemyndiget til at foreslå Kultur- og Fritidsforvaltningen
og Billedkunstudvalget at afsætte penge til gavlmalerier på de gavle, som borgere overfor
lokaludvalget har udpeget som egnet til gavlmaleri. Dette med en bemærkning om, at gavlmalerier
bør prioriteres i kommunens kultur- og fritidspolitik.

Formanden orienterer Vesterbro Lokaludvalg om forslaget vedr. gavlen på Kontaktcentret Vesterbro
og Østerbro Lokaludvalg om forslagene vedr. gavlen på hjørnet af Viborggade og Silkeborggade og
en gavl på Vejlegade.

Sekretariatet orienterer to kunstnere om forslagene, som lokaludvalget har modtaget, da de har vist
interesse for at arbejde videre med sagen.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Se ovenfor.

I lokaludvalgets møde den 10. januar 2019 skal lokaludvalget forholde sig til høringssvar vedr.
lokaludvalgets udkast til principper for kunst i Indre Bys byrum og træffe endelig beslutning om
principperne.

Beslutning
Udsat til lokaludvalgets møde den 10. januar 2019.

Side 55



INDRE BY LOKALUDVALG

20.  B-sag: Kunstnerisk udsmykning af jernbaneskråning ved Øster Voldgade (2018-0327572)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at sende et forslag, det har modtaget fra en borger, om
udsmykning af et byrum ved Øster Voldgade til Kultur- og Fritidsforvaltningen, Billedkunstudvalget og
BaneDanmark.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger ham til at sende et forslag, som det har modtaget fra en
borger, om udsmykning af jernbaneskråningen ved Øster Voldgade til Kultur- og
Fritidsforvaltningen, Billedkunstudvalget og BaneDanmark med en bemærkning om, at
kommunen og BaneDanmark bør prioritere kunstnerisk udsmykning af byggepladser,
jernbanearealer og midlertidige byrum.

Problemstilling

I mødet den 11. oktober 2018 besluttede lokaludvalget at opfordre borgerne til at komme med forslag
til midlertidige byrum, der kan udsmykkes kunstnerisk.

Løsning

I november 2018 blev borgerne via Facebook opfordret til komme med forslag til midlertidige byrum,
der kan udsmykkes kunstnerisk. Lokaludvalget har modtaget ét forslag:

"Jernbaneskråningen ved Øster Voldgade ligner en mindre losseplads ved nedkørslen til et eller
andet DSB-anlæg. Her passerer hundredvis af tog forbi hver dag, og de mange passagerer kunne få
et mere inspirerende syn."

Formanden foreslår, at han bliver bemyndiget til at sende forslaget om udsmykning
af jernbaneskråningen ved Øster Voldgade til Kultur- og Fritidsforvaltningen, Billedkunstudvalget og
BaneDanmark med en bemærkning om, at kommunen og BaneDanmark bør prioritere kunstnerisk
udsmykning af byggepladser, jernbanearealer og midlertidige byrum.

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Se ovenfor.

I lokaludvalgets møde den 10. januar 2019 skal lokaludvalget forholde sig til høringssvar vedr.
lokaludvalgets udkast til principper for kunst i Indre Bys byrum og træffe endelig beslutning om
principperne.

Beslutning

Lokaludvalget bemyndigede formanden til at sende et forslag, som lokaludvalget har modtaget fra en
borger, om udsmykning af jernbaneskråningen ved Øster Voldgade til Kultur- og Fritidsforvaltningen,
Billedkunstudvalget og BaneDanmark med en bemærkning om, at kommunen og BaneDanmark bør
prioritere kunstnerisk udsmykning af byggepladser, jernbanearealer og midlertidige byrum.
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21.  B-sag: Forholdene på Kronprinsessegade (2018-0325268)

Indre By Lokaludvalg skal bemyndige formanden til at skrive til Teknik- og Miljøudvalget og Teknik-
og Miljøforvaltningen om forholdene i Kronprinsessegade og de mulige løsninger.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger ham til at skriver til Teknik- og Miljøudvalget og Teknik- og
Miljøforvaltningen om forholdene i Kronprinsessegade og de mulige løsninger, jf.
medlemsforslaget i afsnittet "Problemstilling".

 

Problemstilling

Medlemsforslag fra Lean Milo:

"Nedenstående situationer opstår i hverdagene på Kronprinsessegade nord for Sølvgade, og særligt i
tidsrummet mellem kl. 7-9 og igen mellem kl.15-17:

• Bilister, der skal ud fra sidegaderne, kan ikke orientere sig ordentligt pga. parkerede biler, og
der opstår farlige situationer. Udover biltrafikken skal bilisterne også orientere sig om gående,
cykellister og små børn.

• Området har to skoler, børneinstitutioner og flere plejehjem, hvorfor børn, unge, familier og
ældre er særligt udsatte i morgen- og eftermiddagstimerne.

• Cyklister skal ofte slå buer ud på vognbanen, når parkerede biler (ofte travle forældre, der skal
aflevere børn) åbner bildøren. Dette medfører farlige situationer, idet biler kommer fra begge
sider i forholdsvis høj fart, samtidig med at biler fra sidegaderne kører ud.

• Midterhellen i gaden er dårligt markeret, og mange bilister tror, at gaden er ensrettet, hvilket
gør, at de lægger sig i den midterste del af gaden. Det skaber nye farlige situationer, når biler
fra sidegaderne svinger ud fra begge sider. Dette sker oftest midt på dagen, i ydertimerne, samt
i weekender.

• Familier med små børn og ældre, der går langsomt pga. gangbesvær, er ofte meget stresset i
morgentimerne, når de skal passere gaden. Selv ved fodgængeroverganen opstår der farlige
situationer, idet biler er parkeret meget tæt på overgangen. Derfor har cyklister og bilister svært
ved at se, at der kommer fodgængere, som skal over.

• På fortovet ved plejehjemmet ser man ofte gangbesværede borgere med rollator blive bremset
af de brosten, der ligger mellem fliserne. Dette, fordi brostenene ligger på tværs af gangarealet
ind til plejehjemmet. Brostenene bremser de små hjul på rollatorerne.
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• Cyklister cykler på fortovet, når lastbiler læsser af, fordi det er mere sikkert for dem, end at
svinge ud på en meget befærdet vognbane.

• I lyskrydset Kronprinsessegade/Sølvgade opstår der om morgenen bilkø. Der er bilister, som
tror, at Kronprinsessegade er ensrettet, hvorfor det sker, at de benytter den modgående
vognbane, når de drejer ned af en sidegade. Det medfører farlige situationer for fodgængere,
cyklister og bilister.

Jeg har vedhæftet billeder, som er eksempler fra en almindelig og tilfældig morgenstund, og som
giver et godt indtryk af forholdene for cyklister og fodgængere i biltrafikken i Kronprinsessegade.  Det,
billederne ikke viser, er, at biler bremser op i sidste øjeblik ved fodgængerovergangen, og at alle
holder vejret i håb om, at der ikke sker noget. Området er normalt behageligt at færdes i, men pga.

• sidegader, hvor biler svinger ud fra
• biler i begge retninger
• manglende cykelstier 
• "fodgængerruter", der krydser Kronprinsessegade og sidegaderne

er Kronprinsessegade nord for Sølvgade farlig at færdes på i morgentimerne.

Jeg vil anbefale, at lokaludvalget beder penge til følgende forbedringer:

• gennemgående fortove langs Kronprinsessegade, der betyder, at bilister fra sidegaderne skal
køre forsigtigt frem.

• Cykelsti på begge sider af Kronprinsessegade.
• Fjernelse af parkeringspladser ved fodgængerovergangen.

I forbindelse med en forbedring af forholdene i Kronprinsessegade bør man også overveje at indfri
målsætningen om flere træer i København ved at plante en allé af sakura-træer på
Kronprinsessegade mellem Sølvgade og Øster Voldgade. Mellem træerne bør der
placeres københavnerbænke, hvor de ældre og de lokale kan mødes/nyde skyggen/følge
trafikken/drømme sig væk eller det, man nu kan bruge en bænk til."

 

Løsning

Formanden foreslår, at han bliver bemyndiget til at sende ovenstående forslag samt billeder til
Teknik- og Miljøudvalget og Teknik- og Miljøforvaltningen.

Ovenstående forslag er nævnt i en anden sag på dagsordenen for lokaludvalgsmødet den 13.
december 2018 om lokaludvalgets ønskeliste til "Overførselssagen" og til kommunens budget for
2020.

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Når lokaludvalget har besluttet bemyndigelsen til formanden, skriver han til Teknik- og Miljøudvalget
og Teknik- og Miljøforvaltningen om forholdene i Kronprinsessegade og de mulige løsninger, jf.
medlemsforslaget i afsnittet "Problemstilling".

 

Beslutning
Lokaludvalget bemyndigede formanden til at skrive til Teknik- og Miljøudvalget og Teknik- og
Miljøforvaltningen om forholdene i Kronprinsessegade og de mulige løsninger, jf. medlemsforslaget i
afsnittet "Problemstilling".

 

Bilag
Billeder
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22.  B-sag: Åbningen af Vester Voldgade ved Strøget (2018-0327624)

Indre By Lokaludvalg skal godkende en henvendelse til Teknik- og Miljøudvalget og
Økonomiudvalget med ønske om en permanent lukning af Vester Voldgade ved Strøget.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender henvendelsen til Teknik- og Miljøudvalget og
Økonomiudvalget med ønske om en permanent lukning af Vester Voldgade ved Strøget, der
fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Når Cityringen åbner medio 2019, vil den midlertidige afspærring af Vester Voldgade ved
Rådhuspladsen være fjernet.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til Teknik- og Miljøudvalget og Økonomiudvalget:

"Når Cityringen åbner medio 2019, vil den midlertidige afspærring af Vester Voldgade ved Strøget
være fjernet og gaden retableret på Metroselskabets regning, medmindre I tager affære.

Indre By Lokaludvalg mener, at forholdene i området, som de er nu, er bedre for fodgængere og
cyklister, end de var før, Vester Voldgade blev lukket. En permanent lukning af gaden ved Strøget vil
styrke overgangen mellem Rådhuspladsen, Strøget og resten af Middelalderbyen; ikke mindst til
glæde og gavn for de mange mennesker, der vil komme til området med Cityringen.

Aftalen med Metroselskabet om retablering af Rådhuspladsen og Vester Voldgade er en hindring for
vores ønske, men det må kunne klares med en forhandling.

Derudover har, så vidt vi har forstået, Københavns Politi modsat sig en lukning af Vester Voldgade.
Årsagen skulle være, at Vester Voldgade aflaster Stormgade trafikalt set. Det oplyste politiet på et
borgermøde om sagen den 24. januar 2018, som lokaludvalget var vært for. Indre By Lokaludvalgs
holdning er, at en styrkelse af overgangen mellem Rådhuspladsen og Strøget og en fredeliggørelse
af området må prioriteres over trafikproblemer i Stormgade.

Vi vil derfor opfordre Teknik- og Miljøudvalget til at forhandle med Metroselskabet og Københavns
Politi med henblik på at få en permanent lukning af Vester Voldgade mellem Vestergade og
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Lavendelstræde. Vi beder således også om, at der afsættes penge på kommunens budget til
projektet.

Vi frygter, at man efter åbningen af Vester Voldgade erfarer, at en lukning af gaden er en bedre
løsning - men nu er det for sent...

Med venlig hilsen

Bent Lohmann, 
formand

Vedlagt:

• Indre By Lokaludvalgs brev til Teknik- og Miljøudvalget den 6. marts 2018
• Teknik- og Miljøborgmesterens svar den 20. marts 2018
• Noter fra lokaludvalgets borgermøde den 24. januar 2018"

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt indstillingen, sender sekretariatet brevet til Teknik- og Miljøudvalget
og Økonomiudvalget.

 

Beslutning
Udsat til lokaludvalgets møde den 10. januar 2019.

Bilag
Bilag til brevet til Teknik- og Miljøudvalget og Økonomiudvalget
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23.  B-sag: Reklameskilte foran butikker (2018-0327622)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte spørgsmål til Teknik- og Miljøudvalget om afgiften for
reklameskilte foran butikker.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger ham til  at sende spørgsmålene om afgiften for
reklameskilte foran butikker, der fremgår af afsnittet "Problemstilling", til Teknik- og
Miljøudvalget.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Hannibal C. Holt:

"Jeg er blevet kontaktet af en gruppe erhvervsdrivende fra mit lokalområde. De er fortørnede over at
de skal betale mellem kr. 2.367,- og 4.207,- for at have et reklameskilt (en såkaldt spiseseddel)
stående uden for deres butik.

Deres pointe er, at restaurationer gratis kan have møblement til udeservering. Dette møblement
optager en ikke uvæsentlig, og i øvrigt større del af fortovsarealet, samt at restauratørerne har en
indtægt pga. dette møblement.

De selv, der alle er små butikker, bruger reklameskiltningen, til at gøre opmærksom på deres
eksistens, og har ingen direkte indtægt deraf.

Der synes at være et misforhold i dette, og en favorisering af restauratører.

Derfor foreslår jeg, at lokaludvalget stiller følgende spørgsmål til Teknik- og Miljøudvalget: 

1) Hvad er årsagen til denne favorisering af restauratører i forhold til andre erhvervsdrivende?

2) Hvordan kunne en nivellering i forholdene for de erhvervsdrivende se ud?"

Løsning

Formanden foreslår, at han bliver bemyndiget til at sende Teknik- og Miljøudvalget ovenstående
spørgsmål.
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Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt indstillingen, sender formanden spørgsmålene der fremgår af
afsnittet "Problemstilling", til Teknik- og Miljøudvalget.

 

Beslutning
Udsat til lokaludvalgets møde den 10. januar 2019.
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24.  B-sag: Udeserveringer i Indre By (2018-0327619)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte spørgsmål til Teknik- og Miljøforvaltningen om håndhævelse af
reglerne vedr. udeservering og beslutte at opfordre offentligheden til at skrive til lokaludvalget om de
problemer, man måtte opleve med udeserveringer i Indre By.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger ham til at sende spørgsmålene om håndhævelse af
reglerne vedr. udeservering, der ses i afsnittet "Problemstilling", til Teknik- og
Miljøforvaltningen.

2. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger ham til opfordre offentligheden til at skrive til lokaludvalget
om de problemer, man måtte opleve med udeserveringer i Indre By.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Hannibal C. Holt:

"Indre By Lokaludvalg skiver til Teknik- og Miljøforvaltningen:

Af kommunens hjemmeside (https://www.kk.dk/udeservering) fremgår det, at ”Københavns
Kommune og Politi fører jævnligt tilsyn i Københavns gader bl.a. for at sikre, at reglerne overholdes
af de erhvervsdrivende, og at de har indhentet tilstrækkelig tilladelse.”.

Vil Teknik- og Miljøforvaltningen oplyse følgende;

1) Hvad er frekvensen for disse tilsyn?

2) Hvor mange tilfælde af overtrædelser, har kommune og politi registreret ved disse tilsyn i 2017?

3) Hvor mange bøder er der udstedt i 2017 i tilfælde, hvor der ikke er indhentet den fornødne
tilladelse, eller vilkårene for tilladelsen tilsidesættes, jf. lov nr. 1520 af 27. december 2014 om
offentlige veje m.v. §135?

4) I hvor mange tilfælde har kommunen eller politiet, i 2017, fjernet genstande m.v., der uden
tilladelse er anbragt af butik på vejarealet, for butikkens regning, jf. lov nr. 1520 af 27. december
2014 om offentlige veje m.v. § 81, stk. 2 eller 3?
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5) I hvor mange tilfælde i hhv. 2016, 2017, og 2018 har kommunen tilbagekaldt en bevilliget
udeserveringstilladelse, hvis der rådes i strid med tilladelsen og dens vilkår?"

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget bemyndiger ham til at sende spørgsmålene, der ses ovenfor, til
Teknik- og Miljøforvaltningen.

Formanden foreslår endvidere, at Indre By Lokaludvalg bemyndiger ham til opfordre offentligheden til
at skrive til lokaludvalget om de problemer, man måtte opleve med udeserveringer i Indre By.
Opfordringen vil ske via lokaludvalgets nyhedsbrev, hjemmeside og facebookside.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt indstillingen, sender formanden spørgsmålene, der fremgår af
afsnittet "Problemstilling", til Teknik- og Miljøforvaltningen.

Via lokaludvalgets nyhedsbrev, hjemmeside og facebookside opfordrer formanden offentligheden til
at skrive til lokaludvalget om de problemer, man måtte opleve med udeserveringer i Indre By.

 

 

Beslutning
Udsat til lokaludvalgets møde den 10. januar 2019.
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25.  B-sag: Kampagne for Indre By Borgerpanel (2018-0326476)

Indre By Lokaludvalg skal afsætte penge af 2019-puljen til en kampagne for Indre By Borgerpanel.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg afsætter en ramme på 50.000 kr. af 2019-puljen til en kampagne for
Indre By Borgerpanel.

1. på AFA JCDecaux-reklamesøjler og -standere i Indre By i uge 5 i 2019
2. på én bus på en buslinje, der kører gennem Indre By, i en fire ugers periode, der omfatter

uge 5 i 2019.

Problemstilling

Indre By Borgerpanel blev fornyet i september 2018. Foreløbig har det ca. 3.400 medlemmer. Det
gamle borgerpanel havde til sidst ca. 5.500 medlemmer.

Løsning

Formandskabet ønsker, at borgerpanelet skal have flere medlemmer. Formanden foreslår derfor, at
lokaludvalget bruger penge til en kampagne for Indre By Borgerpanel på AFA
JCDecaux-reklamesøjler og -standere i Indre By i uge 5 i 2019 samt på én bus på en buslinje, der
kører gennem Indre By, i en fire ugers periode, der omfatter uge 5 i 2019.

Det er gratis for lokaludvalget at benytte AFA JCDecaux-reklamesøjler og -standere, men der skal
betales for grafik og tryk.

Sekretariatet har fået et tilbud på en reklame for borgerpanelet på én bus på en buslinje, der kører
gennem Indre By, i en fire ugers periode, der omfatter uge 5 i 2019. Det kunne være på Bus 26 eller
Bus 37.

Økonomi

Økonomien i de to projekter vurderes i skrivende stund, men en ramme på 50.000 kr. ser
umiddelbart ud til at være tilstrækkelig.

Videre proces
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Sekretariatet planlægger og gennemfører ovennævnte kampagne for Indre By Borgerpanel.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget afsatte en ramme på 50.000 kr. af 2019-puljen til en kampagne for Indre By
Borgerpanel:

1. på AFA JCDecaux-reklamesøjler og -standere i Indre By i uge 5 i 2019
2. på én bus på en buslinje, der kører gennem Indre By, i en fire ugers periode, der omfatter

uge 5 i 2019.
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26.  B-sag: Status på lokaludvalgets 2018-pulje, december 2018 (2018-0329962)

Indre By Lokaludvalg skal tage en status på dets pulje til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager status på lokaludvalgets økonomi til efterretning. Se bilaget.

Problemstilling

Lokaludvalget har bedt om en status på dets pulje i hvert lokaludvalgsmøde.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager status på lokaludvalgets økonomi til efterretning. Se
bilaget.

Økonomi

Se bilaget.

Videre proces

Lokaludvalget arbejder videre i henhold til sit budget.

 

Beslutning

Lokaludvalget tog status på lokaludvalgets økonomi til efterretning.

Bilag
Økonomioversigt, december 2018
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27.  B-sag: Budget for lokaludvalgets 2019-pulje (2018-0328879)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte sit budget for 2019.

Indstilling

1. at Indre By Lokaludvalg godkender lokaludvalgets budget for 2019, der fremgår af
økonomiafsnittet.

2. at Indre By Lokaludvalg godkender, at sekretariatet overfører Københavns Kommunes tilskud til
det lokale miljøarbejde i Indre By og på Christianshavn i 2019 til Miljøpunkt Indre By &
Christianshavn i to rater; i januar og i juni 2019, jf. driftsstøtteaftalen om det lokale miljøarbejde i
2019-20. I 2019 er Københavns Kommunes tilskud på 706.162 kr.

3. at Indre By Lokaludvalg godkender, at sekretariatet overfører lokaludvalgets støtte til det lokale
miljøarbejde i 2019 på 680.000 kr. til Miljøpunkt Indre By & Christianshavn i to rater; i januar og
i juni 2019, jf. driftsstøtteaftalen om det lokale miljøarbejde i 2019-20.

Problemstilling

I 2019 har lokaludvalget en pulje på 1.485.000 kr. Det er 5.000 kr. mindre end i 2018.

Løsning

Bemærkninger til det foreslåede budget, som ses i økonomiafsnittet og i bilaget:

Ad 1. Puljeansøgninger

Hvis forslaget om at ændre retningslinjerne for tildeling af puljemidler, der er på dagsordenen for
lokaludvalgsmødet den 13. december 2018, vedtages, vil det formentlig betyde, at lokaludvalget vil
modtage markant færre puljeansøgninger. Omvendt giver det lokaludvalget mulighed for at støtte 
aktiviteter med større beløb end hidtil. Puljen er i 2018 på 375.000 kr., men foreslås at være på
300.000 kr. i 2019. Hidtil har lokaludvalget givet støttetilsagn for 21.900 kr. af 2019-puljen.

Ad 2. Det lokale miljøarbejde

Lokaludvalget har givet Miljøpunkt Indre By & Christianshavn tilsagn om at afsætte og overføre
680.000 kr. til det lokale miljøarbejde i 2019. Det sker i medfør af driftsstøtteaftalen for 2019-20 med
Miljøpunktet. 

Ad 3. Borgerdialogaktiviteter
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På dagsordenen for lokaludvalgets møde den 13. december 2018 er der forskellige forslag om
borgermøder i de første 4-5 måneder af 2019. Derudover er det tanken at holde et borgermøde om
Sankt Pauls Plads. Endelig kan lokaludvalget overveje borgerdialog om udkast til kommuneplanen,
som kommer i intern høring i lokaludvalgene  i 1. halvår 2019 og senere i offentlig høring. Puljen er i
2018 på 123.000 kr., men foreslås at være på 300.000 kr. i 2019.

Ad 4. Egne projekter

Der er endnu ikke aftalt "egne projekter" i 2019. På dagsordenen for mødet den 13. december 2018
er der forslag om at bruge penge på en kampagne for Indre By Borgerpanel. 
Puljen er i 2018 på 305.000 kr., men foreslås at være på 175.000 kr. i 2019.

Ad 5. Drift af hjemmeside og ad 6. Drift af debatvogn

Prisen for hjemmesiden stiger. Prisen for leje af parkeringsareal til debatvogn steg i 2018 og
debatvognen trænger til en overhaling. Hver af de to puljer er i 2018 på 11.000 kr. De foreslås at
være på 15.000 kr. i 2019.

Økonomi

  Budget: 1.485.000 Ramme
1 Puljeansøgninger 300.000
2 Det lokale miljøarbejde 680.000
3 Borgerdialogaktiviteter 300.000
4 Egne projekter 175.000
5 Drift af hjemmeside 15.000
6 Drift af debatvogn 15.000
  SUM 1.485.000

Videre proces

Lokaludvalget arbejder i henhold til det besluttede budget.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte dets budget for 2019, der fremgår af økonomiafsnittet.

2. Lokaludvalget godkendte, at sekretariatet overfører Københavns Kommunes tilskud til det
lokale miljøarbejde i Indre By og på Christianshavn i 2019 til Miljøpunkt Indre By &
Christianshavn i to rater; i januar og i juni 2019, jf. driftsstøtteaftalen om det lokale miljøarbejde i
2019-20. I 2019 er Københavns Kommunes tilskud på 706.162 kr.
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3. Lokaludvalget godkendte, at sekretariatet overfører lokaludvalgets støtte til det lokale
miljøarbejde i 2019 på 680.000 kr. til Miljøpunkt Indre By & Christianshavn i to rater; i januar og
i juni 2019, jf. driftsstøtteaftalen om det lokale miljøarbejde i 2019-20.
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28.  B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, december 2018 (2018-0328713)

Indre By Lokaludvalg skal tage formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til
efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager hans håndtering af henvendelser til lokaludvalget til efterretning jf.
løsningsafsnittet

Problemstilling

Lokaludvalget har siden lokaludvalgsmødet den 8. november 2018 modtaget 8 henvendelser samt
svar fra forvaltningen til borgere, der har henvendt sig til lokaludvalget.

Løsning

1. Netto i St. Kongensgade

Med mail den 19. november 2018 gjorde en borger lokaludvalget opmærksom på, at Netto i St.
Kongensgade har en affaldscontainer stående på fortovet, som hindre færdslen, og en larmende
vareelevator inde i butikken, som generer beboerne i ejendommen. Endvidere, at de får leveret varer
tidligt om morgenen til gene for beboerne.

Sekretariatet bad  den 26. november 2018 Teknik- og Miljøforvaltningen svare borgeren og
lokaludvalget. Forvaltningen svarede den 6. december 2018, at den har været på tilsyn i Netto og hos
en nabo. Netto oplyste, at de først modtager varer efter kl. 07.00 og at de nu lukker kl.
22.00. Desuden har et firma foretaget støjmålinger hos naboen for Netto. Forvaltningen har fået
lovning på, at den modtager en kopi af støjmålerapporten. Forvaltningen forventer at deltage i et
møde med de berørte parter, når resultaterne af støjmålingerne kendes. I forhold til
skraldecontaineren har Netto oplyst, at containeren ikke tilhører Netto. Der er ikke vished over, hvem
der har sat den på gaden, men containeren er nu bragt ind på ejendommens areal.

Borgeren svarede den 6. december 2018, at containeren stod på gaden igen, og at han har bedt
firmaet, hvis navn står på containeren, om at fjerne den.

2. Affaldshåndtering på Gammelholm
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En beboer i Holbergsgade har med mail 4. oktober 2018 orienteret om affaldsafhentningen i hendes
karré, hvor der er et gårdrum med affaldscontainere, som beboerne i karreen  bl.a. deler med flere
restaurationer og hoteller.  Dagrenovation hentes hver mandag, onsdag og fredag. Afhentningen sker
kl. 06.00 og varer 10 minutter hvor de 10-12 containere bliver kørt ud fra gården til gaden og retur.
Afhentningen er forbundet med larm fra containerne, der ruller henover belægningerne, containere
der skubbes ind i skurene og rammer vægge og døre. Det er samtidig også forbundet med
renovationsarbejdernes indbyrdes højtråbende kommunikation. Hver tirsdag og torsdag fra kl. 06.00 -
nogle gange tidligere - kører der derudover skraldebiler med bakkesensorer ind i gården for at
afhente skrald. Ved afhentning af skrald tirsdag og torsdag bliver containerne tømt i gården og de
dage, hvor det er afhentning af storskrald, bliver det kværnet på stedet. Beboeren har henvendt sig til
Teknik- og Miljøforvaltningen om generne, uden resultat.

Sekretariatet bad  den 26. november 2018 Teknik- og Miljøforvaltningen svare borgeren og
lokaludvalget. Teknik- og Miljøforvaltningen svarede den 6. december 2018 at man er klar over, at
der er en udfordring med at imødekomme hensynet til beboerne og det faktum, at der skal hentes
affald fra både husholdninger og virksomheder, og at det støjer.

Forvaltningen skrev, at det er vanskeligt at komme frem i Indre By, og skraldemændene må stå
model til mange tilråb og ind imellem også trusler fra andre trafikanter, fordi de holder stille for at
tømme affaldsbeholderne og dermed forsinker – og i nogle tilfælde stopper – andre trafikanter i at
komme frem. Borgerrepræsentationen har derfor i 2005 vedtaget, at der er en række gader, hvor
affaldet må indsamles fra kl. 6 for, at skraldebilerne så vidt muligt kan være væk fra gaderne, før den
værste trafikbelastning sætter ind. Det meste af Indre By er omfattet af denne beslutning.

Forvaltningen oplyste , at virksomhederne i karreen har egne aftaler med renovatørerne, som derfor
ikke er kontraktligt styret af kommunen, hvorfor forvaltningen ikke kan regulere tidspunktet for
afhentning af erhvervsaffald.

3. Turisme

Med mail den 22. november 2018 bad repræsentanter for Japans Turismeministerium formanden om
et møde om turismen i Indre By og særligt i Nyhavn. Med anmodningen var en række skriftlige
spørgsmål.

Den 26. november 2018 besvarede formanden spørgsmålene skriftligt. Se bilaget. Formanden og
sekretariatet uddybede svarene i et opfølgende møde den 29. november 2018 med
repræsentanterne for Japans Turismeministerium.

4. Grundvandssænkning ved Kalvebod Brygge og Bernstorffsgade 

Med mail den 27. november 2018 spurgte en borger om årsagen til grundvandssænkningen ved
Kalvebod Brygge og Bernstorffsgade. Han oplyste, at han bebor en ejendom i nærheden, hvor man
nu har konstateret sætningsskader, selv om ejendommen har stået fint i 100 år.

Sekretariatet bad samme dag Teknik- og Miljøforvaltningen svare borgeren og lokaludvalget. Teknik-
og Miljøforvaltningen svarede den 4. december 2018, at grundvandssænkningen endnu ikke er sat i
gang, selv om der skiltes om opgaven. Grundvandssænkningen vil blive påbegyndt i slutningen af
uge 50 eller starten af uge 51. Entreprenøren har indtil nu udført boringer for at kunne begrænse
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grundvandssænkningens udbredelse ved at tilbageføre det oppumpede grundvand. Det er de
boringer, der kan ses langs Bernstorffsgade og i midten af Kalvebod Brygge.

Forvaltningen vurderer umiddelbart,  at der heller ikke er andre aktører, der har udført
grundvandssænkning i området det seneste års tid, som kan have påvirket ejendommen, borgeren
bor i. Forvaltningen opfordrede borgeren til at kontakte forvaltningens Center for Bygninger,
hvis beboerne i ejendommen vurderer, at skaderne er kritiske for ejendommen.

5. Dragespringvandet

En borger spurgte med mail den 29. november 2018 om lokaludvalgets holdning til genplaceringen af
Dragespringvandet på Rådhuspladsen.

Som svar mailede Sekretariatet samme dag lokaludvalgets seneste udtalelse om Dragespringvandet
til borgeren, nemlig et brev af 31. oktober 2017 til Foreningen til Hovestadens Forskønnelse. Det
fremgår af brevet, at lokaludvalget ønsker, at Dragespringvandet skal placeres midt på
Rådhuspladsen i midteraksen.

6. Hop on/Hop off-busserne i Holbergsgade

Med mail den 5. og 6. december 2018 orienterede en borger lokaludvalget om hans korrespondance
med Teknik- og Miljøforvaltningen og politiet om hop on/hop off-busserne i Holbergsgade.

Det fremgår af korrespondancen, at borgeren mailede om sagen til teknik- og miljøborgmesteren den
11. juni 2018, men at han endnu ikke har fået svar.  

Politiet svarede den 6. december 2018, at man i maj 2018 havde besigtige stedet og noteret følgende
i sagen: "Besigtigelse. Umiddelbart har klager ret. To Hop-On busser observeret. Holdt hhv. 8 og 5
min i tomgang. Der er salgssted udfor 30. Bus 66 kan ikke komme til stoppested, når Hop-On busser
holder. Hop-On busser kommer hvert 10-20 min."

Politiet oplyste videre,

• at  billetsalg til busserne ikke er lovreguleret, men at det er kommunen, der fastsætter, hvor
busserne må stoppe og hvor de må holde.

• at Movia havde hørt om problemet og ville sende besked ud til operatørerne af bus 66 for en
uddybende beskrivelse. Movia havde været i kontakt med kommunen om dette. 

• at politiet havde nævnt problemet i et møde den 15. oktober 2018 i Trafiksikkerhedsgruppen i
Københavns Kommune. Kommunen gav udtryk for, at man ville være opmærksomme på
problemet.

Politiet har orienteret Teknik- og Miljøforvaltningen om svaret til borgeren.

7. Gademusikanter ved Rundetårn og på Kultorvet

Med mail den 7. og 27. november 2018 skrev en borger til formanden og til lokaludvalget at Kultorvet
og pladsen ved Trinitatis/Rundetårn er hårdt belastet  af gademusikanter. Især Lyden går  direkte ind
i lejlighederne. Hun oplyste, at gademusikanterne ikke overholder regler om forstærker, tidspunkter
etc. Hun bad om lokaludvalgets hjælp.

Side 75



Sekretariatet bad den 6. december 2018 Teknik- og Miljøforvaltningen svare hende og lokaludvalget.

8. Ørkenfortet

En borger spurgte med mail den 29. november 2018 formanden om lokaludvalgets syn på
beslutningsprocessen  vedr. lokalplansagen "Ørkenfortet". Han nævnte, at fremover ønsker
Borgerrepræsentationen, at man skal inddrage endnu flere borgere i beslutningsprocessen, men at
det blot udvider almindelige menneskers uvilje mod byrådspolitikere, hvis byrådspolitikerne agerer
som i Ørkenfortssagen. Han oplyste, at Christianshavns Lokaludvalg deler hans bekymringer.

Formanden har endnu ikke svaret borgeren.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Se ovenfor.

 

Beslutning

Lokaludvalget tog formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til efterretning, jf.
løsningsafsnittet.

Bilag
1. Henvendelse 20. november 2018 fra JTB Tourism and Research (ikke på papir)
2. Answers about tourism in Nyhavn and the inner city of Copenhagen (ikke på papir)
Bilag til 2. Bednights (ikke på papir)
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29.  Meddelelser (2018-0325714)

Beslutning
Lokaludvalget bad formanden sende meddelelserne til lokaludvalget på mail.
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30.  Eventuelt

Beslutning
Bent Lohmann oplyste, at Slots- og Kulturstyrelsen har en plan om at genskabe renaissancehaven i
Kongens Have, hvilket kan ændre væsentligt på havens indretning.

________________________________________________________________________________________________________

OM MØDET

Mødet startede kl. 16.35 og sluttede kl. 19.53.

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge:

1. Åben spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsordenen
20. Kunstnerisk udsmykning af jernbaneskråning ved Øster Voldgade
21. Forholdene på Kronprinsessegade
25. Kampagne for Indre By Borgerpanel
26. Status på lokaludvalgets 2018-pulje, december 2018
27. Budget for lokaludvalgets 2019-pulje
28. Henvendelser til lokaludvalget, december 2018
3. Vesterport Banegrav
4. Skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø
5. Dispensation til midlertidig skurby på pladsen "Under Krystallen" ved Hambrosgade
6. Cykelkulturen i Indre By
7. Opfølgning på borgerpanelundersøgelsen om Distortion 2019
8. Borgerpanelundersøgelse om københavnernes ideer og ønsker til inddragelse
9. Brev til Københavns Politi om Ordensbekendtgørelsen
10. Ønskeliste til "Overførselssagen" og til kommunens budget for 2020
11. Borgermøde om Borgerrepræsentationens politiske resultater
12. Borgermøde om Nybrogade og Gl. Strand
13. Borgerdialog om ny biblioteksplan
14. Valgmøde i anledning af det forestående folketingsvalg
15. Ændringer i retningslinjerne for tildeling af puljemidler
16. Udpegning af medlem til bestyrelsen for Fonden Miljøpunkt Indre By & Christianshavn
17. Orientering fra arbejdsgrupperne mv.
18. Cykelgader på tværs af bydele
19. Gavlmalerier
22. Åbningen af Vester Voldgade ved Strøget
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23. Reklameskilte foran butikker
24. Udeserveringer i Indre By
29. Meddelelser
30. Eventuelt

Mødedeltagere

Beboerrepræsentationen Nansensgade 47 Bent Lohmann
Rådet for Bæredygtig Trafik Kjeld A. Larsen
Tivolis Venner Jep Loft
Miljøpunkt Indre By/Christianshavn Marietta Bonnet
A/B Hjørnehuset, Øster Farimagsgade 75 / Zinnsgade 2 Anton Ørnbo Skovle
Grønnegade Kvarters Beboerforening Hannibal C. Holt
Husejerforeningen ved Øster Farimagsgade (Kartoffelrækkerne) Ingolf Ibus
Krusemyntehusene, Grundejerforeningen af 18.12.1918 Lean Milo
KBH K – Commerce & Culture Louise Hansen
Nørre Kvarter Beboerforening Sally Mountfield
Gammelholm Beboerforening Ole Bang
Bo Bedre Bedst Susan Brinck
Socialdemokratiet Dorthe Lindberg
Det Radikale Venstre Steen Juhl Olesen
Konservativt Folkeparti Peter Stakemann
Socialistisk Folkeparti Jan Frederik

Hansen
Venstre Jens Erik Frandsen
Enhedslisten Gunna Starck
Alternativet Lise Smørum

Fraværende med afbud
Ulla Ekberg. Hun har ingen suppleant.
Hans-Henrik T. Ohlsen. Han har ingen suppleant.
Jens Vexø. Suppleanten var fraværende uden afbud. 

Fraværende i mødet
Lean Millo og Jan Frederik Hansen ankom kl. 16.39 under behandlingen af dagsordenens punkt 3.
Ole Bang ankom kl. 16.41 under behandlingen af dagsordenens punkt 3.
Jep Loft ankom kl. 17.24 under behandlingen af dagsordenens punkt 3.
Hannibal C. Holt ankom kl. 18.05 under behandlingen af dagsordenens punkt 4.
Dorthe Lindberg og Peter Stakemann forlod mødet kl. 19.45 under behandlingen af dagsordenens
punkt 15.

______________________________________________________________________________________________________

OM NÆSTE MØDE
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Næste møde i Indre By Lokaludvalg holdes den 10. januar 2019 kl. 18.30-22.00 i MBK Kursuslokale,
Pilestræde 61.
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